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Dane identyfikacyjne
Ministerstwo Nauki r Szkolnictwa Wyższegol' u!''Wspolna 113' 00-529 Warszawa

Pan Pzemysław Czarnek, Minister Edukacji i Nauki2, od 19 paŹdziemika 2020 f'

W okresie objętym konlrolą funkcję kierownika .jednostki popnednio pełnili: pan Wojciech
Murdzek, Minister Nauki i Szkolnictwa WyŹsząo, od 'l6 kwibtnia 2020 r. do 1B pazdziemika
2020 r', pan Jarosław Gowin, Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego od 10 łistopada
2015 r, do I kwietnia 2020 r.

Finansowanie pnez Ministra działalrloscidydaktycznej i badawczejuczelni publicznych'

Lata 2018-20203, z wykonystaniem danych z okresu wcześniejszego w celach
pońwnawczych'

Art. 2 ust" 1 ustawy z dnia 23 grudnia 1994 r' o Najwyższej lzbie Konkolić

Najwyższa lzba Kontroli
0epartament Nauki, Oświa$ i 0ziedzictwa Narodowego

1' Kamil Tomaszewski, głowny specjalista kontroli państwowej, upoważnienie do kontroli
nr KN0l3812020 r' z dnia 9 pażdziemika 2020 r'

2" Danuta opalach. głÓwny specjalista kontroli państwowej, upoważnienie do kontroli
nr KN0139/2020 z dnia 9 paździemika 202a r'

3. Agnieszka Pawlikowska' głÓwny specjalista kontroli państwowej, upoważnienie
do konlroli nr KNol40/2020 z dnia 9 paździemika 2020 r.

{akta kontroli str.1-3)

ll. 0cena o$Ólnat kontrolowanej działalności
W latach 2018-20206 Minister Nauki i Szkolnbtwa Wyższąo7 zapewnił środkifinansowe na
realizaeję zadań przez uczelnie publiczne, co Najwyższa lzba Kontroli ocenia pozytywnie'

W okrcsie tym Minister wydatkował 10,3 mld zł na dokję podmiotową na działalnośĆ
dydaktyczną dla publicznych uczelni akademickich i zarrcdowych8, przyznał subwencję
w wysokości 25,2 mld złs oraz dokonał podziału skarbowych papieńw wańościowych
(w samym tylko 2020 r' w wysokości 889'5 mln zł}. Minister dokonując w 2020 r. podziafu

części zasadnicze.j subwencji dla publicznych uczelni akadernickich i eawodowych podjął

decyzję' aby zapewnic uczelniom środki na minimalnym dopuszczalnym poziomie 98% albo
100% wysokosci subwencji z2019r.'0 Wocenie NlK spowodowało to zmniejszenie kwot

subwencji w przypadku poszczegolnych uczelni oraz prowadziło do ograniczenia
mechanizmów projakościowych algorytnu podzialu, Ponadto w Ministenhłie zbyt pożno

, Dab|:i,lNiSYY.

ź Da|si: Minlst€r.

3 0oagndnb2020r.
ł Dz. U, e ?020 r' poa. 1i'00, daiej: u$tnva o NlK

i Najwyżsla lrba (slfoll formufuF o*nę o9ólĘ' iakoo*nę poąĄi9.ną oĆgĘ nąawnąabo o€Ę\,f 
'orm}e 

opiso$ej.

t Do dnb I gnldnia 2020 r

' od 19 padasfiikg 2020 r- drjabm admlnistracii rsoflej .srkolilictwo w7'5aę inauka" kbn& ldiniste' Edukac'i iNauki
(rczporrszełts PreŻesa Rady Minisi'${ r dnb 20 p'tdzbmika N?0 r w spntł€ srceegóhl!€go ?akrosu dziabnia
MinbFa Edukaqi i Nalki, Dz. U. pae. 1848).

8 w lym uceelnjom prowadzonych pzee kośc,idy i arĘzki *ymaniołe, linansołvanydl z kd}eiu państwa na podstatłb

odęĘ4fi płeepłsÓw.

9 wraz z urupełnieniem wysokoici suhłęnaji, o ktÓrym mo*a t $2 ust. 3 ph1. 2 roŻrJoilądlenia w sBfaYyb Śprsobu
podznłu śtodk(nł finanssdych na utEymsnie i foelłÓi pokn$}alu d'ydahtycen€go ońz potenriób badawczego.

,g PoŻiofi 100% odnosi{ się do uczelni wybnbnych $ lamach Pr0gramu lnqatyvła ooskonabŚci - uczelnE Badawcza. w
pr4padku pozmblych uezehi raslosorłanÓ poziofi 98, .
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Uzasadnienie
oceny ogólnej

rozpoczęto prace nad projektenr Polityki Naukowej Panstwa' dokumentem strategicznym

określającym priorytety w zakresie funkc1onowania syslemu szkolnictwa wyższego i nauki.

W wyniku tego Rada Ministrow nie przyję|a PolĘkiw ustawowym terminie' tj' do 31 marca

2020 r,

Jednocześnie NlK pozytywnie ocenia zainicjowanie i wdrożenie prŻeŻ Ministra progfamow

"lnicjatylła Doskonalości* Uczelnia Badawcza- oraz "Regionalna inicjatywa doskonałości',
a także pnedsięwzięcia "Dydaktyczna inicjatywa doskonałości".

Minister zapewnil uczelniom możliwość finansowania zadań z zakresu dzialalnoścr

dydaktycznej i badawczej w oparciu o autonomię w zakresie v{yboru ścieżkł rozwoju uczelRi.

W 2018-2020 w częściach budżetowych, którymi dysponował Minister11 zna.idowało się
ponad 60 mld zł przeznaczonych na szkolnictwo wyzsze i naukę. W latach 2019-2020 (do

25 listopada) Minister pnyznał publicznym uczelniom akademickim i zawodowymlŻ
subwencję w wysokoŚci 25,2 mld zł13' W 2020 r. Minister pnyznał ww' uczęlniom skarbowe
papiery wańościowe w wysokości 889.5 mln zł' Minister przekazał rÓwnież we wskazanym
okresie publicznym uczelniom akademickim i zawodowym' a także uczelniom
niepublicznym1{ w ramach podziału bazowego dotacji, o ktÓĄ mowa w art' 365 pkt 3

ustawy Pnwo o szkolnictrlvie Wyzszym i naucels lącznie 2 368,8 mln zł na świadczenia, o
których ntowa w ań. 86 ust, 1 pkt 14 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce, zaś
kwotę 51,6 mln zł na te świadczenia w wyniku zwiększeń, o których mowa w art' 368 ust. 8 i

9 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższyn inauce'

Minisler dokonując w 2020 r. podziału częŚci zasadniczej sublvencji dla publicznych uczelni
akademickich i zawodowych podlął decyzję o zapewnieniu uczelniom śodkÓw w wysokości
minimalnej, określonejw $ 5 rozponądzenia w sprawie podziału subwencji, tj. na poziomie

980/o albo 100% subwencji roku popzedniąo w warunkach porównywalnych. Taka decyzia
przy paeznaczeniu przez Ministra do podziału kwoly części zasadniczej subwencji
(wwysokości 1?6a 782,7 tys. z1, tj. niższej o162926,6tys. niż w 2019 r') prowadzila
w pnypadku poszcząolnych uczelni do zmnieiszenia kwol, które vrrynikałyby

z zastosowania algorytmu okreŚlonego w załągzniku nr 1 i 2 do rozponądzenia Ministra
z2019 r. w sprawie podziału subwencji' Ponadto prowadzilo to do ograniczenia
mechanizmów projakoŚciowych algorytmu podzia{u.

Minister z opożnieniem podj{ prace nad pĘektem nowej polityki naukowej państwa, ktÓra
jest dokurnentem strategicznym wskazującym Briorytety w zakresie funkcjonowania
systemu szkolnictwa wyższego i nauki' W efekcie cząo dokument nis został uchwalony
paee Radę Ministńw, pomirn up|ywu terminu określonego w ań. 313 ust. 2 ustawy u dnia
3 lipca 2018 r' Pnepisy wprowadzajrye uslawę Prawo o szkolnictwie wyŹsąm inauca16.

NlK pozytnvnie ocenia zainicjowanie i wdrożenie dunch pogramÓrł Ministra oraz jednąo
przedsięwzięcia. W płerwszym konkursie w ramach pmgmmu 

"lnicjaĘwa 
doskonałości *

uczelnia badawcza" (lDuB} prawidłowo wyłoniono uczelnie do dofinansowania. Wyboru
czlonkÓw międzynarodowego zespofu ekspeńÓw dokonano ze szcząÓlną star:annłścią
w zakresie analizy potencjalnąo konfliklu interesÓw, co NlK ocenia pozytylvnio' Wyłaniając
uczelnie, które otaymają dolinansowanie w programie Ministna IDUB określono Ęb
odwoławczy zapewniający możliwoŚĆ zgłaszania umotywlwanych zastraeżęń do oceny

!] \ł/ 2{'l8 r. bdy lo cręść 2s bud1efu państ!.a - }lauła ora: część 38 bijdŹefu pańsh,a - S*daiclwo wyżnze, a rv ?019 r'
i?020 r. oa$ć 28 hrdźefu pansflłd _ szkolnińto g'b2o i nauka, z poł$nięcbm c4*i 67 b{d&tu pańgtwa * Po8ka
Akadamb Nauk, : ktfue'i uczelnb Rlbliczno nb otrłmuh środkó'.

12 $a łm ucrehio'n proffidzonyctt pEe? kościov iaviąekł wyznaniołe, linansolanyefi z budżefu panslwa na @slawb
odębnych prŻepisolt/'

'} wrat e u'Upehi€nbm u,ysokoŚci sub,ł6ncji. o ktÓryn rrowa w $2 usl' 3 pkl- 2 rouporządzini' i{ spratYie sposob{
podzialu środko* finansorłych na utnymanie i foanÓipot*nciałr' dydaktycznego ora' potgncłekl badałłcz€go.

1' Pro'ładlonym pne: koGciov i związti ivyznani:*e, ńninsorłanę z Mdiętu panstlila na płdsrawie odrębnyń prr.pisotł'
{: Katoli*i Uniweny1e! Lłbelsxi Jana Pa*b ll, Univ{er$ylel Pap€s|li Jana Par}ła ll w Kolrryie, Akademia Kstolicka
w Wanzawie, papę$ki wydŻjćł Teologiczny iłe wrocławiu ooŻ Akademn lgnatianum rt KratftYre.

'ł Podaial dokonany lv o'arciu o rozpor'ądz€nE Minista Nauki i sr*o'nictwa Wyższć{o r dnia 25 *rześnia 201B 
'. 

w
ssawie spogobu podz|ału dh tjcŻelni środhoił ftnansołydr na ś'viaduenia dh st$denló,rł craŻ na uadsnia ałązarE z
zapelYnieniem osobom ńiepełnoŚprawnym warunkÓrł dÓ pełnego udziafu ul proco$ts prłinolv3nia na słudia. do 9Żt{Ół

doklockiÓ' k$zta|ccniu na słudiach iw szkołach doktolskich lub provradzeniu d.iab|rrDŚci naukrlvei{o:-U. l)oz. 1&50)'
It Dr.U. poz. t669.
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Opis slanu
faklycznego

merytorycznej ekspeńÓw, nie pzewidziano natoniast odwołania od decyzji Ministra
ustalającej listę wyłonionych uczelni. Prawidłowo wyłoniono uczelnie, ktore otrzymały
dofinansowanie w ramach programu Minislra "Regionalna inicjatywa doskonałości''1; oraz
przedsięwzięcia Minislra,.Dydaktyczna inicjatywa doskonalości".

W wyniku kontroli shrierdzono rownież nieprawidlowości polegające na:

- dokonaniu podziału skarbowych papierow wańościowych o łącznej wartości
212676tys.zł pomiędzy dziesięc uczelni publicznych {spośrod 93nadzorowanych)
bez udokumentowanych analiz dotyczących ich potzeb oraz syluacjifinansowe1,

* niezetelnym dokonaniu zwiększenia subwencji w trybie art' 3s8 ust. 8 ustawy Prawo
o szkolniclwię wyższym i nauce, czterem uczelniom, na łączną kwotę 25 mln zł,
ktÓrego jedyną podstawą była poprawka wniesiona pzez posłÓw na posiedzeniu
Sejmowej Komisji FinansÓw Publicznych podczas procedowania projektu uslawy
budżetowej na rok 2019 oraz dokonaniu zmiany merytorycznej decyzji pzyzna,iąej
Akademii Pomorskiej w $łupsku 1 mln zł, niezgodnie z paepisami postępowania
adrninistracyjnego;

_ niezelelnym pnaygotowaniu dokumentÓw (w trzech pzypadkach) związanych ze
zwiększaniem subwenc.ii w trybie pzewidzianym w arl. 3s8 ust. 8 ustawy Prawo o
szkolnictwie wyŹszym i nauce, czym naruszono mechanizmy kontroli zarządczei
okreŚlone w części C pkt 14 Komunikat Nr 23 Ministra FinansÓw z dnia 16 grudnia
2009 r. w sprawie standardow kontroliuaftądczejdla seklora finansÓw publicznychlg;

* wer$kacji z opoźnieniem pnez Ministra danych w systemie PoL_on w zakresie
spnwozdań składanych przoz uczelnie, z wykonystania subwencji;

* podjęciu z opÓżnieniem w2018r. decyzji o zwiększeniu dotacji podmiotowe.j dla
Wydzialu RehabilitacjiAkademiiWychowania Fizycznąo im. B. Czecha w Krakowie;

* niezapewnieniu pełnej ochrony języka polskiąo w pny tealizacji konkunu w ramach
tego programu.

lll. 0pis ustalonego stanu faktycznego
kontrolowan ej działal n ości

Finansowanie przez Ministra działa|ności dydaktycznej
i badawczej uczelni publicznych
Na poozą{ku roku akademhkiego 2020ź021 w Polsce dzialało 131 uczelni pubłicznych'

z cząo 34 stanowłly uczelnie zawodowe a 97 uczelnie akademickie. Największą liczbę
uczelni (93} nadzorował Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego (obecnie Minister Edukacji
iNauki}. Liczba uczelni publicznych' w pońwnaniu z rokiem akademickim 201812019,
zmniejvyła się o jedną w wyniku pdączenia uczelni zawodowejz uczelniąakademick{g.

(akta kontroli str. 1127)

W 2018 r' uczelnie publiczne były finansowane na podstawie pnepisÓw ustawy z dnia 27
lipea 2005r' Prawo oszkolniclwie wyższymx oraz ustawy z dnia 30 kwielnia 2010r'
o zasadach finansowania ilauki?l, t1. odpowiednio z części 38 - $zkolnictwo wyższe oraz
28 * Nauka, ktÓrych dysponentem byt Minister Nauki iSzkolnictwa WyŹszEo. W 2018 r'

Wydalki W clęści 38 wyniosły 12 915 80s'6 tys' zł, w tym 12 888 765'2 tys' zł w dziale 803 -
Szkolnictwo wyższe. W części 28 wydalki wyniosĘ 6 699 346 tys' zł, w tym w dziale 730 *
Nauka w kwocie 6 537 47$,6 tys. zł'

i: Pro{ran 'Rąonalna iniciatywa dostonało*cr zostal uruchomiany 30 siycrnia 2018 r- pned }veiści€m s. łcb uŚlawy
Prało o srkolniclwie wyżs:ym i naue.

1r Oz.Un. Minislra Frnanso* z 2009 r. Nr 15, poz 84.

ś? slosołnie do $ 1 $zporądzonia Mhi$8a Nauki i $zkolniolwa wyż$rego z dnia 21 nuja it20 t. w sprawie rłĘceenia

Państłwej |,ledyxnej !Yyż$ŻĘj $*oły za*odol?ei 
'? 

opoŁJ do Uniwe rsytetu fuobhĘo.
3 DŻ- U. Ż 20!7 r. poz' 21&3 . udtylana l dnlem 31 grudnia 20'!8 t.

}' 0z' U' z 20t8 r. poz. 87 - udtylona Ł dniem 1 pażdr'emika ?018 
'-

)



W 2019 r' Minister linansował uczelnie w ramach częŚci 28 _ Szkolnictwo wyższe i nauka::

Łączne v*ydatki w tej części wyniosly 20 74'1 067,4 tys. zł, w tym 20 450 677,7 tys' zl

w dziale 730 * Szkolnictwo wyższe i nauka. Wydatki w rozdziale 73014 * Działalnośc

dydakĘczna i badawczaź3 wyniosły 15 915 374 212,5 tys' zł, a w rozdziale 73016 ' Pomgc

mateńalna dla studentów i doktorantow wyniosły 1 401 326,6 tys. zł. W 2019 r. dział 730 był

szostyrn pod względem wysokości wydatkÓw z budżetu państwa działemz4' Łączne wydalki

części 28 budżetu państwa w 2019 r. były o 1 125 9't4,8 tys' zł wyższe niż ł6zne wydalki

zrealizowane w 2018 r. w częściach 28 oru 38 budżetu państ\ń/a.

W 2020 r. wydatki części 28 budżetu państwa zaplanowanob w kwocie 21 937 477 Ęs'zł'
wtym w dziale 730 w kwocie 21682 941 Ęs. zł, a w rozdziale 73014 * 16 178 916 tys' zł'
oprÓcz ww' środkow, na podstawie art. 19 ustawy z dnia 13 luĘo 2020 r' o szczegolnych

rozuliąŻaniach służących realizacji ustawy budżetowej na rok 20206, do dyspozycji Ministra
pnekazano kwotę 1 133 267 tys' zl w nmach pąrostu długu Skarbu Państwa

z pneznaczeniem na dokapilalizowanie uczelni skańowymi papierami wańościowymi'

Srodki te wraz ze środkami ujętymi w części 28, miały gwarantowaĆ spełnienie reguły

wynikającej z ań' 3B3 ustawy Prawo o szkolnictwie Wyzszym i nauce}7.

takta kontroli str. 279-280,1 107)

Minister poprzedziłpzygotowanie paepisÓw ustawy Prawo o szkolnictwie wyższyrn i nauce
konsultacjami ze środowiskiem naukowym, zorganizowanymi, jako pzedsięwzięcie pn.

'Namdowy Kongres Nauki-. Składaty sĘ na nie tematyczne konferencje poŚwięcone

glownyrn wyzwaniom stojącym pned szkolnictwem wyższym w Polsce. opracowujry
pĄekt ustawy prŻygotowano ńwnież ocenę Skutków Regulacji oraz uzasadnienia do
projektÓw ustawy Prawo o szkolnictwie v{yzszym inauce oraz do ustawy Pnepisy
wprowadzajrye ustawę Prawo o szłolnichłie wyższym i nauce. W ocenie Skutkow
Rąulacji wskazano, Źe barierą dla spnwnego zanszania uczelnią }est ograniczona
elastycznośc w wydatkowania środkÓw pochodzryych z budżetu państwa oraz, że Minister
odpowiada za ponad 20 strumieni finansowania w ramach szkolnictwa wyŹsząo i nauki,
z odrębnymizasadami, co do możliwąo zakresu wydatkowania środkÓw.

Minister dysponował analizami, które stĄ się @stawą do zaprojektowania zapisanąo
w ustawie Prarło o szkolnictwie wyŹszym i nauce systemu ewaluacji działalności
naukottnjts. Jedna z konferencjiodbywaj6ych się w nmmh -Narodowego Kongresu Nauki"
poświęcona była zagadnieniom jakości badań naukowych prowadzonych pnez polskie
instytuc}e naukotłę i zatrudnionych w nich naukowcown. Konsekwerrcją wprowadzenia
systemu ewalumjidziałalnościnaukowejw pnepisach ustawy, jest powiąanie upnawnienia
do nadawania stopni naukowych doktora i doktora habilitowanego z wynikami ewalurcji
rlzia}alnn*ci nankounj uczelni w poszcząólnych dyscyplinach, W analizie nprawninń
uczelni do nadawania stopnia naukowych w kontekście kompleksowej oceny iakości

żŻ 0d '| słamia 2019 r. oashpiło poĘceenie częśo 28 - Nauka icztsł' 38 * Szkolnł$ło *yższe, w FJną częk 28 -
sxolnlct /o *ybŹe i nauka.

lJ w oIdzble 7301{ ujnołana tłsl subłencja dla uea*ri puułzłydl na utrzymanb iroeÓi poenc'€fu dydahłczr'ego,
a d|a uceelniakademlck'ich r&łniel na ulrł'rBnb i roa#Ój polenciafu badar'czego.

21 TakĘ)o usl€regoq,ania wydad<olłdokwnrnrvopocołanęi przełN'Kdoklrrencie"Ąnalża *ykonania budżetu pańslvra

i zlbżeń polilyki pĘnężrcj x ?019 r.' ht1ps'/hfYilł.nik.gą,'prld*ie'nĄ1ą.Ń
rl Żgońjć z enąc.alikbm nr 2 d0 uslauY budżet}ilei na lok 2020 l dnia 14 luląo 2020 r. (Dz. U. pou. 571). zmienionym

uslacĄz dnh 28 paźdzbmika 2020 r' o zmianie ustavy hxtżetouaj na rck 2020 {Dz' U. poł 1919}

I Dz. U. poz 278.

al PĘe*lduie ona walory:ację środkor na finan$orłranb szłolnił'tva *yższego i nauki i ie{'nccŻ6Śnle gvłaranfuie' Żó ś'odki
finanso*8 Ńno{łarc * budżecb pans[ł' na len ce| na dany roŁ budżelowy nie rnogą byÓ niższe niź śfodki pl8rcwane

tv roku popaedzaiągyil dany rot budżBlo$'y'

^ Był to m.in- raport l "Narzęd'a nau*orłEryclne oraz btdorła syslemu inlomatycxnąo & p'0lfadenia psłityki

naukołeioparlei na dolYodach"' nołatka: 'Ewalualia hurr'anistykl w nołym rndelu imtytucjanalnei oce$y MUkr' rapofl
.Nqły rnodel oceny publll€ł'i i patentół na porreby instyt!9le'akrE walncli nauki wedłr"g dyscyd'n oECo", łaporl 1ll

'Nsł' mod€l etvaluacii oraz no*'y rsdsl hdu kEwfłonahego r*ukf. rekomen&cje grupy 'Doskonabść n'ukota'
Na{odfi^ego KongresłJ Nauki dołceąeć metod pfu'tlosranii doskonabś$ Y naut, analza Depońanreltu Nauki MNiSW
pl. .UprarnŁłia do nadaw'n|a Śtopni a BYnki kabgo{yŻacil. r6pÓ'1 Ż plbtaźU plocedtJr oceny *pł},tYu społĘeenogo'

.t" Konfeaencja 'DookofialośĆ n€ukolya _ iak rsłnaĆ do nailepszycr'". odbyla $Ę ,ł uniwer$ytecie im- A. Micki€wicza
rł Pomaniu we wspÓlprary u Polską Akademią Nauk łv dnia& 23'2{ luląo 2017 r.
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działalnoŚci naukowej oraz projektu "Konstytucji dla nauki"]t' stwierdzono, że poprzedni
system dystrybucji uprawnień do nadawania stopni naukowych prowadzil do nieefektywnej
alokacji tych uprawnień wewnątz uczelni, gdyż dopuszczał funkcjonowanie jednostek
o najniższych kategoriach naukowych (kategoria C), ktore posiadaly uprawnienia do
nadawania stopni naukowych oraz jednostek naukowych, ktore mimo posiadania kategońi
naukowej B, nie miały uprawnień do nadawania slopni naukowych. Wskazano rÓwnież, że
proponowany w -Konstytucji dla nauki'' model pnyznawania uprawnień do nadawania stopni
naukowych, będzie prowadził do poprawy efektywności dystrybucji uptawnień, a ponadto
będzie motywował do koncentracji zasobów badaruczych, rÓwnieź między uczelniami'
Pierwsza ewaluacja jakości działalnoŚci naukowej, obejmująca lala 2017-2021, rozpocznie
się w dniu 1 stycznia 2022 r.ł1 lnicjatorem wprowadzenia pcepisu pnesuwającego termin
rozpoczęcia ewaluacji działalności naukowej był owczesny Minisler Nauki i Szkolnictwa
Wyźszego pan Jarosław Gowin, ze unględu na zakłÓcenia w działaniach podmiotów
szkolnictwa wyższego, pzejawiającymi się w utrudnionym kozystaniu z zxobow uczelni,
tj. laboratońa, biblioteki, ograniczone możliwości kontaktu naukowńw oraz organizacji
konferencji naukowych, spowodowanym pandemią wirusa SARS"CoV-Z'

Minister nie określił docelowej struktury szkolnictwa wyższąo, jaka wyłoni się po
przeprowadzeniu procesu ewaluacji działalności naukowej, ze względu na złożony
iwieloaspektowy charakter planowanych zmian' ZałoŹeniem nowych uregulowań by{o' aby
dawały one impuls do rozwoju każdąo typu uczelni, a rdzaj wsparcia i nanędzia służąpe
rozwojowi były dopasowane do potrueb roŹnych uczelniz uwzględnieniem ich autonomii.

iakta kontroli str.1 108-1 1 1 7, 1 131-1 134)

W 2018 r. z części 38 dla uczelni publicznychl2, wydatkowano na dot*je podmiotowe:

na działalność dydakĘcznądla uczelni publicznych w kwocie 10 292 000,2 tys. zł,

na pomoc materialną dla studentÓw i doktorantÓw dla uczelni publicznych w kwocie
1 399 572'9 tys' zł'
na zadania projakościowe dla uczelni publicznych w kwocie 223 631,6 tys' zł.

w 2018 r. wydatki w części 28 wyniosły 6 699 36 tys. zł, w tym w dziale 730 - Nauka
w kwocie 6 537 475'6 tys' zł. Z części 28 wyda{kowano dla 105 uczelni publioznych na
dotacje podmiotowe kwoĘ 1 499 132 tys. zł'

W 2019 r. Minister wyplacil publicznym uczelniom oraz uczelniom prowadzonym przez
koscioĘ izwiąkiwyznaniowe subwencję Ęznie w wysokości 13 327 013,3 tys. zl, z tego:

- 740122'5 tys. zł publiczne uczelnie zawodowe,

248 178'5 tys, złdla uczelniprowadzonych pzez kościoly izwiąki wyznaniowe'

Uczelnie publiczne ofuzymały rownież dotacie podmiotowe:

na świadczenia socjalne' tj' stypendium socjalne' dla osob niepełnosprawnych,
zapomoga, stypendium rektora {1 040 408 tys. zl).

na zapewnienie osobom niepełnospnawnym warunkow do pełnąo udziału w procesie
przyjmowania na studia, do szko{ doktorskich, ksztalceniu na studiach i w szkolach
doktonkich lub prowadzeniu działalności naukowej (34 121tys. zł},

* xc*tstytucia d|a Nauki to .b'orceł mł{a rmian rł syslemi€ s2kolnlfiwa rryższąo ujęryń 
'v 

{BtatYie . Pra9o
o srłołnic{łie wyższym nouki iaklań łrykons*c.ryfi dr niej

;' Żgodnie r ań. 324 ust' 1 u$ta$y Pfaepby sprowdraiąrę ushrvę - Pra*o o szkohiń$e wyższym i nauće, zmi€.'li'{lym
alt 60 stt 13 

'Ł 
a ugta$y z dnh 1$ |ifi€fiia 2s20 r. o sŻcŹogolfttdl instum€ntld} w$pama w łYąŻtu

z rozpnestr:enianisn sĘ wirusa SAR$-Cov.2 (02. u' pee. 695, ze zm.)' Pałd Ę zmiaą pbru*a alłaluacja lakości
dz'alalności naut(sile.i miała ob€imofaĆ kti 2017.2020 i roŻłocząÓ się w dniu 1 swflia 202J r.

p w tym uc.zehb su*adzons p'?ee koŚdoł i a,rąeki tfBoani}'ve, {inanłonvane z h,{lżetu państwa na po&bl|i€
odĘsnych pĘępisÓ'#, lj] Kalo'id(i Uni1}ers}'tet Lub€lski Jana Pawh u. uniil€Ęńet Pap*slrl Jana Parda ll w Krakowie,
Akadsrn'a r\ablicka w Warszawb, Papioski Wyduial TaoĘiczny we Wrochwiu oraz Akadgmia Ęnalianum * Krakowie.

33 w tym 1396tys. zl dla Akademii lYyc}toł,anb Fiącznego i'n. B' czeeha rv Krakot{h tylutm dotaqi podmiotovej zł
2018 t.
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- na utftymanie aparatury naukowo-badawczej lub stanowiska badawczego

unikatowego w skali kraju, utnymanie specjalnej infrastruktury informatycznej

(106 099,3 tys rl),

- na zadania projakościowe (116 224,9 tys' zł).

W 2020 r. Minister payznal publicznym uczelniom akademickim34 subwencję w części
zasadniczej w wysokości 11971275,5 tys. zł, w tym uczelniom, z ktorymi zawańo umowy
w ramach programu 

"lnicjatywa 
doskonalości * uczelnia badawcza' - subwencję w kwocie

4 701 381 tys. zł' Natomiast publiczne uczelnie zawodowe otzymały cześc zasadniczą
subwencji w kwocie 7'13 507,2 tys. zl.

{akta kontroli str. 361 , 1 107}

Zgodnie z $ 5 ust. 'l rozpaądzenia Ministra z 2019 r. w sprawie sposobu podziału

subwencji, wysokość subwencji obliczona według algorylmu określonąo w załączniku nr 1

albo 2 do Ęo rozpoządzenia nie może byĆ niŹsza niż 98% iwyższa niż 106% wysokosci
tej subwencji z roku popnedzającego rck pnyznania subwencji w warunkach
porÓwnywalnych. Siosownie do $ 5 ust. 2 Ęo rozpoządzenia, paepisu ust. 1 pkl 't nie
stosuje się w pzypadku publicznej uczelni akademickiej nadzorowanej pzez ministra, z
ktÓrą minister zawań umowę, o której mowa w ań. 389 ust" 1 uslawy, w wyniku
rozstrrygnięcia konkunu w famach programu 

"lnicjatywa doskonałości - uczelnia
badawcza"' Wysokośc subwencjiobliczona według algorytmu określonąo w załączniku nr
'| do rozponądzenia dla tej uczelni nie możo być niżxa niż 100Yo wpokościĘ subwencji z
roku popzedzajqgąo rok pąznania subrlrencji, w warunkrch pońwnywalnych^ PrzyĘte w
rozpoządzeniu prmentowe wskażniki relmji wysokości subwencji, określone w $ 5
rozporządzenia z 20't9 r' w sprawie sposobu podziału subwencji były wynikiem komplomisu
ze środowiskiem akademickim wypracowanego podczas prac Zespołu do spraw analizy
rozwiązań w zakresie sposobu podziału środkÓw linansowych na utzymanie i mzuńj
potencjału dydaktycznego oraz badawcząds. Rozwiąanie wskazane w ww. pzepisie
w 2019 r' doĘczylo łącznie 34 (tj' 53%)3d spośtod 64 publicznych uczelniakademickich oraz
22 (q. ffi0/o)3? spośrod 35 puilicznych uczelnizawodowych' w 2a20 r. wsaystkim uczelniom
akademickim (zwy'1ą&iem uczelni wyłonionych w konkursie IDUB, ktÓre otłzymały 100Yo

subwencji z 2019 r" w warunkach porÓwnywalnych) jak i zawodowym w ramach bazowEo
podziału subwencji przyznano 980lo subwencji z roku 2019, w warunkach porÓwnywalnych.

(akta kontroli str. 336, 717, 795-796)

Minister pzyznał publianym uczelniom akademickim i zaundowyms8 zwiększenia
subwencji w trybie pzewidzianym w ań' 368 ust. 8r* i usl" $0 ustawy Prawo o szkolnictwie
lYyzszym i nauce z części uzupełniającej subwencji w latmh 2019"2020 (do 25 listopada
2020 r.| w łącznej kwocie 2 159 253,8 tys' zł. W 2019 r' częs uzupełniająca subweneji
stanowila 13% części zxadniczej subwencji, o klÓrej mowa w $ 2 ust. 2 rozponądzenia

3ł w 1ym uceehixn prwradrony& pnęz kości'y izviązii rvyaunłrłłe, finalsosanydl z bu{&tu panslwa 
'}a 

podstałie
od'ębł'y$ pnąbó't

s ZesgÓł, potło'bny zarrąd:enBm MinbM Nauki i s*ołnici'a Yqxzćgo e dnia 17 lipca Ż018 r. s spra#ie porobnb
zes9o'ł'l do 3pfaw analizy roiląań r, zakęsie sposrh'' podziału środkrł finansołyń na utrąmanie i roarvoi potencladl
dydaĘcznego oraz bada*'częgo {0r. UB' Minbtra Nauki i Słkohlctła Wyższego poŻ' 35}, funkciofio'rał do 30 lipca
202t r.

3ć ola 19 n:Heznyd' uc?ehi akadgrr'bti& lub*encff oblixrfia rndług aĘorytnu okr*ślonego w ząĘczniku nl 1 do rnrl'
roupoft{zsńb ryb niższa niż !ł9% słrbr*encji r 2018 l.. Źaś {r przypłdku 15 s'bliĆznyń uczelni aka&mickŁ:h byk
vyźsza nil'ls%.

ś' o'a dzbwlęciu ptlbłic&ń ucrelili ratyodtryń suhłen$'a obłreona rłedĘ aĘołytnu ok'€śloĘo w eałącaruku nt 2
do tł.ł. 

'orgonądŻenh 
była niżs& niż 99".d subuencji z 2018 r-, eaś v{ p'Żypadku 13 pblkznych Uclelni zar,odo$/ydl

byb wyż9ła ne 106%.

3. Wlrm ucaelniołn niepublicŻńyn finan9oyvym na zasadacł uaełnl pubhcanycłl.

i' Żsodnb r a& 368 ust 8 uslawy Prawo o szlolnicl*ia urybłm inauce. Mjnister, * urasadnionych pąpadkadl, rrtlcże
dokonać arĘksuenia *ygokości sub*encji uwzgĘdniaĘc potrreby a*ą.an€ z ksztrabeniem fub dŻiałahoicĘ naukołą
* szcagdnoŚci z; realieacją Żadanh szcŻąÓln'Ć islotrąo dla połityki naukaw€j państwa, wyŚąpje$i€m ŻdarŻonia
bouąo rakbcaiąxgo lub unie,,rroŹliwiajqpegÓ prawdb*e $ovadanie ksdahłnia |ub dzl{ŁlnoŚĆi naukołrłej'
włoslea tiłzby sfudentoł uprawnionych do ś,łiadczeń soc'ahych

4] ;godnie r ań, 3ó8 usl- 9 *m. uslawy, Minirlef możg dokonac rtętśzenh wyso*sści subwrłcji u*ąlędnbiąp rryokosĆ
$lodk&r fnanso{.yci pozo$laiącydl u l€9o dyspoeyci' oraŹ rodzai podmioru $yŚl6m{, gztołniclwa wyixąo łub iakoćć
proładzonąo kszlakenia lub deiała|noŚci naukłxłej.
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w spra!?ie sposobu podziału Środków finansowych na utnymanie i rozwoj potencjału
dydaktycznego oraz potencjału badawczego, zaś w 2020 r. c'ęść uzupełniająca stanowiła
5% części zasadniczej subwencji. W latach 2019_2020 do Ministra wpłynęło, w trybie
przewidzłanym w ań. 368 ust. 8 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce,
od publicznych uczełni akademickich i publicznych uczelni zawodowych oraz uczelni
niepublicznych łącznie 54 wnioski o dokonanie zwiększenia{l, W tym jeden dotyczył
wyrÓwnania spadku finansowania subwencji na utnymanie i rozwÓj polencjału badawcząo
przyznanej w 202a r. w pońwnaniu z 2019r., zaś 23 dotyczyło finansowania bieżących
potzeb uczelni.

W 2019 r' Minister dokonał zwiększeń subwencji na necz publicznych uczelni
akademickich' na podstawie art. 368 ust. 8 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce,
w kwocie 31 338'6 tys. zł, zaś na podstawie art. 368 ust. 9 ww. uslawy w kwocie
1 366 234 tys. zł. Publiczne uczelnie zawodowe otapuły od Ministra zwiększenia na
podstawie ań' 368 ust^ 9 ww. ustawy w kwocie 77 828,9 tys. zł.

W 20'tg r' Minister przyznalsiedem zwiększeń subwencji w trybie pnewidzianym w art' 368
ust. 8 ww. ustawy na łączną kwotę 3'| 338 lys. zl, z cząo cztery decyzje na łączną kwotę
25 000 tys' zł wynikĄ z poprawki zgłoszonej pęez grupę posłÓw w lrakcie prac
ląislacyjnych nad pmjektem ustawy budżetowej na 2019 r. podczas posiedzenia Sejmowej
Komisji FinansÓw Publicznychłz. Przyznał też zwiększenie subwencji z paeznaczęniem na
międzynarodoue programy sĘpendialne na kwotę 2 750 tys. zł, z paeznaczeniem na
konsolidmję systemÓw w wyniku'łrchłonięcia uczelni zaułodowej na kwotę 2188,6 tys. zł
araz na kwotę 1 000 $s. zł dla Uniwersytetu Kazimiełza Wielkiąo w Bydgoszczy w zwięku
z s$umją kryzysową wynikajągą z opinii rŻeczoznawcy budowlanąo wyłączająej jeden
z budynkÓw uczelni z eksploatacji ze względu na jąo zły slan zagraża'iryy zyciu i zdrowiu.

W 2019 r' Minister dokonał, na podstawie art. 3$8 ust' 9 ustawy Prawo o szkolnictwie

'v}zszym 
i nauce, dziesięĆ zwiększeń dla uczelni publicznych' 2 czego tzy - na łąpzną

kwotę 746144'4 tys. zł * dotyczyły zwiększenia wynagrudzeń pracowników ze Środkow
rezeruy celowej' Pozostałe zwiększenia przeznaczono:

* na wyńwnanie skutków finansowych podlł*rżek minimalnąo rłynagrodzenia
nauczycieli akademickich * 230 857,2 tys' zł,

* na zapewnienie stabilrcgo wdrażania najważniejszych rozwiązań wprowadzonych
ustawą* Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce - 4 748,9 tys' zł,

- na zniwelowania historycznych nierÓwności pomiędzy uczelniami o zbliżonym
potencjale dydaktycznym i zapewnienia zńwnoważonego rozwoju wszystkich
publbznych uczelni zawodowych - 26 027,6 tys. zł'

* dla publicznych uczelni akademickich prowadzących kierunki lekarskie. znajdujących
się w grupie akademii wychowania fizycznąo orae uczelni, ktÓre w 2018 r'
pzekształcily się z akademii w uniwersytet * 24 550 tys. zł,

- dla rczelni będęych konsorcjantami w propkcie 'Uniwercyte$ eur'opejskie'8 *
8 728'8 Ęs' zł'

* dla publicznych uczelni akademickich, ktÓre prowadzą szkoły doktorskie -
126 966 tys. zł,

* premiując uczelnie publiczne, ktore finansują swoją działalnośl ze źńdeł innych niż
środki budżetu państwa * 216 041 tys' zł,

* dla uczelni, ktÓrę w wyniku uehylenia decyzji o pąznaniu kategońi naukowej
iponownąo rczpalnenia $pnv''y, uzyskały w 2019 r. wyższe kaĘorie naukowe niż
pnyznane w ?017 r' * 6 950 tys. zł,

_ dla uczęlni, z klÓrymi Minister zawarł umowy w ramach programu 
"lnicjaĘwa

doskonałości - uczelnia badawcza'- $3 049 tys. zł.

{! w 20'19 r. *płyę|o 15 wniosk&r, zaś w it20 r' {do |8 }i$opada 2020 r.J 39 wnioskÓrł.

ai Zgodnie z drukiom nr 3021-A "Dodatkgłe spratozdanb r\ornisj' Finsngorv Pubłioanydr o aądolvrm pro|ekcie uslawy
błdżebrej na fok 20l! (dłuh nf 2864)t, st'. 31 {htlp{o'ka'$qfn.gov.pt0ruki8ka.nsłr0lAE
ffi 1386084łD7D5c 1?5838300670Bl5fló24Filel3sz1'A.pd'}.

ł3 .Uni$e€ytety aumpe|slte" i€ll tc międłnarcdouJe parb€r$lB€ uc'rehi. w skład proiektu typu *UniBe$ylel europrjskr
muMąvtdlÓdŻs miÓi0]um bry insłytucje srkdnicfiła wybząo e co najrnni*.j lrzBch kraiÓłt/ cŻonkorłskbh UE |ub 1nnych
kraiÓw pogfamu'
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Spośrod dziesięciu zwiększeń dla uczelnr wyzszych {akademickich i zawodowych)'

dokonanych pzez Ministra na podslawie ań. 368 Ust. 9 Ww. ustawy, cztery z nich dokonano

w grudniu 2019 r. (tj. odpowiednio 13,17,2A i 23 grudnia 2019 r. ).

{akta kontroli str. 362-44 1 , 61 3-650}

W 2020 r. publiczne uczelnie akademickie otrzymały zwiększenia na podstawie ań. 3s8
ust.8 ustawy Prawo o szkolnictwie wyzszym i nauce wkwocie 31619'2 tys. zł, zaś na

podstawie ań. 368 ust' 9 ww, ustawy w kwocie 451 560,5 tys. zł, w tym 97 314'8 $s' zł

|22oń) olnymaĘ uczelnie wyłonione w konkursie IDUB. Publiczne uczęlnie zawodowe

otnymały zwiększenia na podstawie ań. 368 ust. 9 ww. ustawy w kwocie 29 122,8lys. zł'

W 2020 r' {do 25lislopada) Minister dokonał 24 zwiększeń subwencji w trybie
pzew|dzianym w art. 368 ust. 8 ustawy Prawo o szko|nictwie wyższym i nauce na łączną
kwotę 41 114 tys' zł' w tym 18 zwiększeń na lączną kwotę 27241'5Ęs' zł dotyczyło
podejnrowanych pzez uczelnie działań zwiąanych z pneciwdziałaniem CoVlD-l9.
Pozostałe zwiększenia dotyczyły: uruchomienia Krajowego Centrum Badań nad Politykami
Publicłnymi - 7 000 tys. zł, wsparcia młodych naukowców (v''ypłata obowiąkowych
stypendiÓw) w ramach projektu 

"HORYZQNT 2020'ą4 - 327,7 tys. zł oraz wspolorganizacji

Akademickich lgzysk Europejskich - European Universities Games 2a22 - 1 100 Ęs. zł'
pnygotowania iwydania angielskiej wersji Powszechnej encyklopediifitozofii- 1 775 tys. zł,
pzygotowania publikacji Konkordancji d0 Biblii Greckiej - 1 689'8 tys. zł, pokrycia koszlow
prowadzenia ząranicznej lilii Uniwersytetu w BiaĘmstoku w Wilnie - 2 000 tys. zł.

W 2020 r. Minister dokonał, na podstawie art. 368 ust. 9 ww. ustawy, pĘciu zwĘkszeń dla
uczelni publicznych' w tym: w celu zapewnienia finansowania z 2019 r. na łączną kwotę

162 926,9 tys. złłl, w celu pzeciwdziałania negatywnym skulkom pandemii C0Vls19 na
łączną kwotę 256 954'6 tys. zł, dla uczelni, o ktÓrych mowa w ań. 390 ustawy Prawo

o szkolnictwie wyŹszym i nauce dwoch zwiększeń, z czego jedno w wysokości 2%

subwencji z 2019 r.4ó na kwotę 49 116'3 tys, zł oraz jedno na kwotę 7 000 tys. zł' dla uczelni

Ędących konsorcjantami w projekcie ,,Uniwersytety europejskie" w wysokości
4 685'5 tys' zł.

(akta kontroli str, 442-586. 651-686)

Badaniem objęto wszystkie wnioski złoŹone pzez uczelnie w 2019r. oraz dwa wnioski
złożone w2a2a r. na łącznąkwotę 33666'3 tys. zł, które zostały rozpatrzone pozytywnie
pnez Ministra' W wyniku badania ustalono, nieprawidłowościopisane w sekcji ''Stwierdzone

nieprawidłowości" wysĘienia pokontrolnąo'

{akta konlroli str, 362-586)

W 2020 r' Minister pnekazał uczelniom skańowę papiery wartoŚciowe, w Ęm: uczelniom
wylonionym wkonkursie .lnicjatywa doskonałoŚci - uczelnie badawcze" na łączną kwotę
496 733 tys. zl, Cenlrum lukasiewicz o łąpznej wartości 143 800 tys' zł, Narodovięmu
Centrum Nauki na kwotę 100 000 tys. zł, a na kwotę 30 058 tys. zł na Wińualną Bibliotekę
Uniwercytetu Warszawskiąo. $karbowe pąiery wańoś,ciowe na kwotę 212676tys' zł
zostały rozdysponowane dla dziesięciu uczelni, z prŻeznaczeniem na finansowanie pnez
uczelnie zadań realizujących celo' o ktÓrych mowa w art' 365 pkt 1 lil. a_c i pkt. 2 lit ad
ustawy Prawo o szkolnictłie wyższym i nauce. Ponadio Uniwersytet Medyczny
w Białymstoku otzymał skarbowe papiery wańofuiowe na Ęczną krctę 50 000 tys. zł, na
realizacĘ ffęści planu paedłoŹonego w konkursie "lnicjatywa doskonałości - uczelnia
badawcza'(uczelnia nie znalazła się w grupie szkoł, z którymi Minister podpisał urnÓĘ),
zaś Akademia GÓmiczo - Hutnicza im. stanisława Staszica w Krakowie 100 000 tys. zł na

1{ PĘram .HoRYzO$f 2[a' b płosram, ktÓ{ego celem Fst flilanso{'anie badan naukr#ycb i innołagi w Euręie,
klÓrcgo blłdżet na la:a 2014-2020 *ynosi 80 mld EUR' Każdy propkt musi vyka:ac sĘ tnr. eurcpe}ską wańdeĘ
dodaą.

€ ZĘkszenb nie dotycłto ucŻelni 1tlÓrymi zawano umelY' o ktÓlyń mo\il.a w aft 389 usl 1 oŚtawy, wwyniku
oaslnygnięcia kołlfursu w mrnadt pfĘEmu 

"ln'ciaty*a 
doŚhonabŚci - uczćlnia badawca'.

" DÓtycly uczelni kló'e prryswły do konkuBu w ranrach prcgmmu .lni'iatpya doskonabści - ucaBlnia badawcza', ale
Ż kiÓryTni Minblel nie zawań umo*y. C}tąmuĘ on€ prze: okfe$ 6 lat" pocaąłsr/ od toku następtl1ącego po roku,
$ kloryrn zosiała sporaądaona lbta nnkftooiła lłnio$lÓw, ś|odki 

'inónsdvo 
stanołĘe zwĘksre{€ subłencłi

pąŻnaf€i w rołu, w ktÓrym zostal ogłosaony konkors, w wy$okości 2% tei Śubiłencłi u5!ab*ei na pod3t8wio
ó!gofyl'ró$' o klÓrych rnołva w an 368 ust ? i 3 usta*y.
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realizacje inwestycji w obszane infrastruktury dydaktycznej i naukowo * badawczej, co
stanowiło 18% subwenc.ji bazowej w 2020 r' W toku kontroli nie pnedłożono kontrolerom
dokumentÓw, w lym analiz, w oparciu o ktÓre Minister podjął decyzję o pnyznaniu środkow
w ww. formie poszczegÓlnym uczelniom w konkretnych wysokościach^

(akta kontroli str. 279-330)

Minisler finansował również dzialania uczelni w ramach programow i pzedsięwzięc.

Pierwszy konkurs w programie "lnicjatywa doskonałości * uczelnia badawcza" zostal
opublikowany na stronie intemetowei Biuletynu lnformacji Publicznej MNISW 27 marca
2019 r'a;, tj" zgodnie z terminem wynikającym z ań. 305 ust. 1 ustawy Paepisy
wprowadzajrye ustawę _ Prawo o szkolnictwie wyżseym i nauce.

Konkurs trwał od 15 maja do 26 czenłca 2019 r' do godz. 12' Zakońezenie konkursu
zostało pzesunięte o dwa dni, w oparciu o komunikat Ministra Nauki i Szkolnictwa
Wyzsząo z dnia 24 czemca 2019 r' o zmianie terminu zakończenia naboru wnioskow
w pierwszym konkursie w ramach programu 

"lnicjatywa 
doskonałości- uczelnia badawcza".

Komunikat spełnial warunki' o k{órych rnowa !v ar{. 376 ust. 3 pkt 3 i 5 ustawy Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce, a takŹe zawierał tryb paeprowadzania naboru do
prognmu. określono w nim tryb odwdawczy zapewniajryy możliwość zgłaszania
umotywowanych zastneżeń do oceny merylorycznej ekspertow, nie przewidziano natomiast
odwołania od decyzji Ministra ustalającej listę wyłonionych uczelni.

Ocenę merytoryczną prueprowadzil zespoł ekspeńow powołanych paez Ministra{*'
Wszyscy recenzenci pochodzi z zagranicy, co było zgodne z rekomendacjami Grupy

"DoskonałośĆ naukowa'4g' Spośńd 15 członkow międzynarodowąo zespołu ekspeńów,
sześĆ osÓb ur'aględnionych było zgłoszonych pzez podmioty wymienione w art' 388 ust' 5
ustawy, Ląznie w Ministerctwie rozpaĘwano 56 kandydalur na ekspeńow t{ wl'tt.

programie' ktÓre poddano szczegÓlnej analieie w zakresie potencjalnego konfliktu
interesow. Ponadto 15 członkÓw zespołu, pzed pruysĘieniem do oceny wnioskÓw
podpisalo oświadczenia, ktore zapewniały bezstronne rozpataenie wnioskow. Łączny koszt
funkcjonowania zespołu to 468,9 tys. zł, w tym 446 tys. zł stanowiły wynagrodzenia,
a 22,9 tys. zł koszty podrÓży.

Wnioski w pieruszym konkunie w ramach programu 
'lnicjatywa doskonalości _ uczelnia

badawcza'skladane były w ZinĘrowanym Systemie Usług dla Nauki- Obsfuga Strumieni
Finansowania {osF). zaś w części systemu doty*ąpej oceny merytoryoznej
odzwierciedlono zasady oceniania' wynikające z komunikatu Ministna Nauki i szkolnictwa
Wyżxego o pienrszym konkunie w ramach programu 

'lnicjatywa 
doskonałości - uczęlnia

badawcza" oraz szcząołowe zasady oceny prrtprowadzanej pnez zespoł, wynikające
z przydzialu zadań członkom dokonanąo p'z:ez paewodnicząpąo zespofu.

$pośrÓd 20 uczelni biorągych udział w konkunie 16s0 wezwano do uzupełnienia brakÓw
formalnych, informujry jednocześnie, iż nieuzupełnienie brakÓw w terminie siedmiu dni
skutkować będzie pozostawieniem wniosku bez rozpoznania. ocena merytoryczna,
uuaględniała 

',vymogi ań. 388 ust' 4 uskwy Prawo o szkolnhtwie v'Ąźszym inauce'
W dniach 4_5 września 2a2a r. Zespol paeprowadzil pnesłuchania, o ktÓrych mowa
wust' 20 komunikalu Minislra z dnia 26 marca 2019 r. ZarÓwno ocena merytoryczna jak

f Kunułikafu Mhistfa ł.łauki i Srkolnbtła W}źsrego Ż dna 26 marca 2019 r. o piensłm konkursie prograrnu lna}ałv/a
dsk{na{oó{i - {J{Ealnb badawi*a (htlpJ.ĘiwJ-bip.r'auka'grov'plr1nbiatywa{oskonaloaci.uceelnił.M8ycŻa/komuniksl
minisha-nauki.i..$zko'nig{wa.lYY$Żąo€$er*sryrn_konloniie-rłłarrncłrprognmu_inidat}łfałosh$alosci_uczelnia_
badałua'htrnl.}

€ larr{Żenie Miłthl'a Nauki i $*olnŁ:l*a Wyższego x dń-la 29 nnj'l 2019 t w spra*ie połobnb mĘdeynarodołego
zespofu ekEeńł do spra* oceny *obskórv rloŹonysr do piexsząo konkursu * ramach pfagmrnu .lnięływa
dckonalośłi * ucaelnia badalłcxa'{Dr. UrŻ' Ministra Naukl I Szkolnictva Wytszego pa 47}.

s Rekome'ńacro rYypracowane w t'akcie 
"Narodoflego 

Kong'esłr Naukr dotyczące melod pforTbv{anh doskofiabści
* nauce $Vanzawa I lłp{a ittl .,)

{ć uniwętsytst warg1ó*shi, PoliteÓnika @n$ta' Ahadęmis GÓmił;ao-llubicza vl rtrqkorie, Univłersytet im' Adama
Micłiewicza rv Pozruniu, Uniw€...sytot Jagiellcń$ki w Krakorłie' 6d!ński unkeBy{et Medyczny' Politechnika ślą$ka,
uniŁYeryl€t Mikolaje Xopemika tł Toruniu, Univlemy*t lłrodawki, Uniwersyt€! lłled',lcany iY Bbłym$toku. Unllversrtet
Prryodnmzy *e Wloaławiu. uni're$yl€l śąslri w Kateficadl. unfuve'sytel Gdański, Po'ilecłntła Wmctarsłs,
Po'itońilika LÓdŻka' Uniwenytet Pedagoqheny i't. Xomisji Edukac|i Narodmffejw /*akołie.
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izastrzeźenia od niej, ktÓre wpłynęly od 14 uczelni' procedowane były wyłącznie w języku

angielskim pzez powołany przez. Ministra Zespoł.

Zespoł pzedstawił Ministrowi listę rankingową wnioskow podpisaną prz.ez

pnewodniczącego Zespołu. Na podstawie decyzji Ministra z dnia 30 paŹdziernika 2019 r.,

dziesięc uczelni wyłonionych w konkunie otnymało zwiększenie kwo$ subwencji na

utzymanie i rozwoj potencjafu badawczego i dydaktycznegosl, pzyznanei w 2019 r. przez

okres siedmiu lat (2020-20zo1s: włącznej kwocie 316't 024,6 $s. zł, zaŚ rocznie

451 574,9 $s' zł. Uczelnie, które nie zosta}y wyłonione w konkunie, otrzymały zwiększenie
subwencji o 2% przez okres sześciu lat (2020-2025), co łągznie stanowi kwotę

294 696,7 tys. zł, zaś rmznie 49 116,1 tys. zł. W dniu 26 lutego 2020 r. Minister zwrocił się
do Ministra Finansow o pzekazanie w 2020 r. środkÓw w wysokości 496 733 tys' zł
w formie skańowych papierÓw wańościowych (obligacji). WańoŚc nominalna tych papierÓw

dla poszcząÓlnych uczelni wyniosła 11% subwencji ustalonej dla uczelni w 2019 r.

Rownież z aądowąo projeklu ustawy o szczegolnych rozwiązaniach służących realizacji
ustawy budżetowej na rck 2021 (druk nr ${l}:l vrynika,iżw 2021r' uczelnie otraymają
obligacje, na tych samych zasadach, co w 2020 r. W pnypadku zaś uczelni, klÓre otrzymały
zwiękvenie subwencji o 2olo w 2020 r'so, jej wypłata nastqpiła przelewem w dniach: 23
czerwca 2020r'' 1lipca 2020r.3 sierpnia 2020r., 1wześnia 2020r' oraz 2listopda
2020 r.

Spośrcd dziesięciu uczelni, dziewięc złożyło umowy w terminie wynikająym z pkt. 29
komunikatu Ministra z dnia 26 marca 2019 r.55' Niespełnienie Ęo wymogu
usankcjonouane bylo rezygnacją z zawarcia umowy' Minister węzwał do wyjaśnienia
Politechnikę Warszawską która jako prŻyczynę nieprzedłożenia umowy w terminie
wskazała święlo uczelni izwiązane z tym uroczystościsg. V! dniu 18 grudnia 2019 r. w BlP
MNisW ukazał sĘ komunikat Ministra z dnia 17 grudnia 2019 r. o zmianie komunikatu
o pienrszym konkursie w ramach programu 

'lnicjatywa 
doskonałości .. uczelnia badawcza"'

klÓry wprowadzał pkt 41a57, zgodnie z ktÓrym jeŹeli ucze|nia zlażyła umowę p terminie,
o ktÓrym mowa w pkt. 29, uwaŹa się ją aa złożoną w terminie o ile uczelnia złoży
wyjaśnienia (do dnia ogłoszenia niniejsząo komunikatu tj. 18 grudnia 2019 r'} doĘcząpe
pnyczyn niezłożenia umowy w terminie określonym w pkl. 29. Umowa od Politechniki
WarszawskieiwpłyrĘła do Ministerstwa wdniu 19 lislopada 2019 r.

W dniu 28 kwbtnia 2a2a r. zawańo z rczelniami wy{onionymi w konkursie |DUB aneksy do
umÓw, ktÓre ęrÓcz zmian wynikających ze sposobu finansowania {zamiast subwencji
skarboułe papiery wartościowe), wprowadzĘ m.in, zmiany dotyczące prowadzenia
wydębnbnejewiderrcji kosztÓw działań, Wprowadzenie tych zmian, zdaniem Najwyższej
lzby Konkoli, stwaza ęyko wykazania w raporlach w ewaluacii śródokresowei onaz
końcowej nbnetelnych danych w zakresie środkÓw wydatkowanych na poszcząÓln*
działania objęte prqramem, jak rownież w zakresie faktycznie poniesionych kosztÓw na
realizrcję pfogramu. W umowach zawańych z uczelniami, nie sfonnułowano też zapisow
dotyczących skłdania sprarvozdań z poszczegÓlnych działań, a także możliwości kontroli.
Pan Bartłomiej Banaszak dyrektor Departamentu Nauki MNiSW wy|aśnił w piśmie z dnia

'' Środki, o kloryÓ nu|a lt art.365 pkt 1 li| ał i $l 2 a- 3{, 1'. ${'błeilcii wylixorri na podsta*ie aĘoą{n&ł, bez
doda*sfyń łvĘt$zeń.

* Na podsla'9ie ań. 3105 Ęt 3 ilsta*y prŹep'sy $'qfiadz'iącs u5t'Ę - Pre*o o gz'(ołniłsłB tybzym i nauce.
.'1 htlpt/$elm.gov.pl/6ojm9.nsl/drukxsp?nr641

v Nrfsrki: D8F.WFSN.6701.30.2020.AR.
s zgsdnio z $t X Kołu.nikłlu |BJB wFofiima uczełnb, w tęrnhie 14 dniod dnb udmĘprienb * systemb hfofmacii,

o klÓłej mwa w pkt 28, st'lada w unędz*l ob:lquĘrym minbtra 3 egr€mpbr.e umffy podpblrEi pr.e; UprBwnbng
osoby. lnhłmacja o wybn'eniu ucrelni ros{ah udoĘpniona u. $yslem'le osF w dniu 4 li$topada 20J9 .. Żabm brmin
dożonia trzech ązerslaą urpwy, o hĘm rołva tł pkl. 29 Komn'lafu loUB miĘ z dniem 18 lblopad€ 2019 rołiu.
lł łermiłie łm ułłoł1 thżYb dŻi6gięĆ ucłclni: Uni*enytel Warzawski, Pol'lesnika Bdańska, Atadęmla GÓrnicuo.
Huhiczs $ł Krakołb. Uni$Jersy{el im. Adrm' i,lic*iewicza w Poznaniu, Uniwen$*t Jagbllon$ki w Krakąvie, Gdański
UniŁve$y'tet Modyczny, Poli|edrnike śtąsła ł Gliwicach, Uni*enylet Miko{aF Kopemika w ToąJniu, Un'*ęlsyt6t
Wrodai$ki.

$ Pbfto Reklofa Polilgc-hniki \ńJa6za*ski€' z dnia 25 lislopada 20tg r, rv8rręlo do Ministe.sisa w dniu 27 listopda
2019 r

iI httplfurn^f bh.nauka.g0v'pl']nlejaWa{oskonabsci.ucrehia.badayycz€ikomunikalminklra-0auk'i.szkrłnicfua.
$yrszegse-dnh.l7xrudnia_20t9ło_anianie_komunikafu_o*ie'wszyrn_ko0kuaie-*_nnuch.prografĘu"iiliciaWa.
doskonalośći'uczeln ia {dawcza. blml
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13 listopada 202Q r.' iż ,.działania zawańe w Planach uczelni wyłonionych w konkursie służą
urzeczywistnieniu tych celÓw. ktÓre mają charakler długoterminowy' Długoterminowy
charakter tych celÓw determinuje instrumenty monitorowania i kontroli realizowanych przez
uczelnie działań oraz okresy czasu, w ktorych dokonuje się weryfikacji skuteczności uczelni
w realizowaniu Planow: trwałe zmiany jakościowe w zakresie dzialalności naukowej
i dydaktycznej możliwe są do stwierdzenia w perspektywie kilku lat-. Z uwagi na opinię
międzynarodowego zespolu ekspertÓw zawartą w piśmie pzewodnim do rapońów
z oceny'*, w któĘ zespoł 

"zdecydowanie 
rekomenduje, aby rozważyc mechanizmy (ktÓre

mają byc doradcze i nieinwazyjnei monitorowania postępow w ciągu następnych sześciu
lal', w dniach 15.16 września br. MNiSW zorganizowało pierwszą bw. konferencję
sprawozdawczą Podczas konferencji omÓwiono działania pzygotowawcze wdrożone na
uczelniach i służące realizacji planÓw oraz kweslie zanądzania wdrażanymi pnez uczelnie
projektami, jak rownież przedstawiono działania podjęte w pienrszych miesiącach lealizacji
projektÓw w ramach programu IDUB. Dodatkowo, jak wyjaśnił dyrektor Depańamentu
Nauki, planowane jest pzeprowadzenie w latach, w ktorych nie jest dokonywana ewaluacja
(śrÓdokresowa lub końcowa), konferencji sprawozdawczych'

(akta kontroli str. 279-330, 996"1026)

Powołany do spraw monitomwania wdrażania refonny szkolnictwa wyższego i nauki
Zespołs uznał, że ten konkurs w prognmie |DUB odgrywa bardzo ważnąrolę we wdrażaniu
rcformf. Przewodniczący Zespo1xo' wskazał, .iż ważnym iniezbywalnym elementem tąo
programu było powołanie zespołu ekspeńÓw zagranicznych, niema.jących konfliktu intęresu
oraz mogących porÓwnaÓ sytuację polskiego szkolnictwa wyższąo z europejskim''
Ponadlo, zdaniem Zespołu, konkurs len jest jedynym realnym rnotolem wplowadzonych
przez ustawę Prawo o szkolnictwie wyŹszym i nauce zmian projakościowych, zaś program

'Regionalna lnicjatywa Doskonałości" }est komplementamy do programu IDUB'

takta kontroli $tr. 1 035-1 M1)

Pmgram Ministra pn. 'REionalna lnicja$wa Doskonałości" (RlD} został ustanowiony
z dniem 30 stycznia 20'18 r.0l, na podstawie ań. 26 ust' 2 ustawy o zasadach finansowania
nauki' Następnie wĘczono go do projekfu ustawy - Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce.
Stosownie do pnepisu art. 306 ustawy Paepisy wprowadzająge ustawę Prawo
o szkolnbtwie WyŻszym i nauce, pierwszy konkurs w rarnach Plognmu pn' .Regionalna
lnicjatywa Doskonalości" zoslanie ogloszony do 30 czerwca 2023r' Program RlD,
ustanowiony w styczniu 2018 r'' zoslał uznany za pilotażową edycję programu

uregulowanego w ustawie Prawo o szkolnictwie v,,yższym i nauce'

Ogtloszony w 2018 r' RlD zakładd, że środki {inansowę Ęą pzyznawane uczelniom
wybranym z 12 zdefiniowanych ąionÓw Polskim oraz w ramach następujryych grup nauk:
humanistyczne' społeczne, o sztuc€, ścisłe, inżynierskie oraz o życiu' Minister zosbł
zobowiąany do wskazania w każdym z 12 określonych rcgiorow, co najmniej iednej
wyrÓżniającej się dyscypliny naukowej lub artystycznych albo dziedziny nauki i sztuki
spośrÓd każdejgrupy nauk' Założenia Programu zakładały, Że w każdejz grup nauk, Środki
finansowe może otnymywać nie więcej niż jedna uczelnia posiadajrya siedziĘ w rąionie,

x hup/runł'ł.bip.nauka'gov.pllinĘtyładc$konahgci-Ułrehi6'badawcaa,Ęfynki{i€nłsŻggoł0nkur$u!ff-.gmach1sognm(l
-'ili'av$a"d0tkgnbciłcaelniałada*cza.hrnl: sik: Pirmo paałodnie nędłar'arcdos€go zespofu eksperlsł {coyer
not).pdf

;Ó z$pÓł Bo*obno eaąądzenkxn Ministra Nauki i sztohlct'la wrźsząo z 22 $łcmia 2019 r v sprawie pouołankl

Żespob do spnw nonitopvanb łdnażanh reformy vkolnicnra wyźsaąo i nauki(0z. Ur.' Mintstra poa. $, re zm'}Jero
eadaniem i}sl m('dry innyni: enalizł sekv^{'ości driatń pode.'rrnranyń w avffiu r M.ażanęm rcfomy pnez
podmioł sys:łemu szko|nicdła wy'źsrego i nauki; ąrawływanie pmpo?ycii.dobr/ń pnaktyk rv .aktBsi€ wdrażania
reformy oraz rekornendos/ania młnbt'ołi whścigremu do npł"aw s'kolniettva wyż$zego i muki roałązań lub oanęd'j
wspłeniąo/c$ $d.ażan ie rc'omy.

.ć ln'omeja Uryskana w trybie art ?9 ust 1 pkt 2 l( f o|ar ai. 40 u$L 7 tłŚtawy o NlK.

il 0o 6 lbtopada i€2! l. Pnev{odnioząrym Z€59oŁJ b}ł prot dr hab. Macigj Żylkt'
6Ź KomuniŁat Minist'a Nauki i S*dniciła Pyższ€go z dnia 19 stycełia 2018 f. o ustanor/ieniu p.Ęfiamu pod n6Ż$ą

"Rąionalna 
lnĘiywa Doskołałoóci" {M.F pol" l20}.

al Tj.: 1) *oFrrcdrt*o Żachodnbpornofskb i iyojeuńdz1'ło hbuskte, 2} r'o}ołÓdz!ło Yriellopolsk'€' 3i wojał'Ództwo

t'ofilo.skie' 4} 'łoFłodztwo kuiarckopomonkc. 5} t}oi€{8dztwo Y,aminsl(s.maŻufskie iwoićlń'ÓdŻttvo podlaskie,

6}*,oiałodzłro ngznviec*ie, 7) woieffodztwo doblośĘ$kie 
' 

lłoigflÓd;iłr opobkie, 8} {'o}griłrd.l'ło śąski€.
9} rojewÓdzłło malopÓlskis. 10} ło1er*Ódzlwo sdztie iwo}ewÓdetvo ś*Ęlokrmkie' 1ti tłop*Ódatrc podharpackie,
1 2) wolewodztwo lubelskie.
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zaś jedna ucŻelnia może otrzymac finansowanie w ramach nie rvięcej niż dwoch grup nauk.

Przygolowanie takich założeń byto spowodowane tym, aby te same uczelnie nie ubiegaly
się o dofinansowanie w ramach programu RlD oraz lDUB.

Zespol interdyscyplinarny ds' projektow zgłoszonych w ramach programu RlDx, biorąc pod

uwagę stopień spełnienia okreŚlonych kryterióui*, zarekomendowal preyznanie

dofinansowania 29 uczelniom na złożone pzez nie pro.lekty Pozostałe wnioski i31 spośrod
60 złożonych wnioskow} były zarekomendowane n€gatywnie. Minister zadecydował
o pzyznaniu dodatkowo dolinansowania Akademii Monkiej w Gdyni, ktÓra nie uzyskała
pozytywnej rckomendacji Zespołu interdyscyplinamego. Z wyjaśnbnia dyrektora
Departamentu Nauki pana Bartłomieja Banaszaka, złozonego w dniu 26 listopada 2020 r',

wynika, że Akademii il/orskiej w Gdyni (obecnie Uniwersytetowi Monkiemu w Gdyni}
zoslalo przyznane do{inansowanie decyzją pana Jarosława Gowina Ministra Nauki
i Szkolnictwa Wyższego. W pzypadku kilku grup dyscyplin, w niektorych rąionaeh żaden
ze złozonych wniosków (stanowiący }ednoczeŚnie }edyny wniosek w tE grupie nauk) nie
otzymał rekomendacji do finansowanias. Podkreś|il, że niepnyznanie dofinansowania dla
Akademii illorskiej w Gdyni oznaczałoby' Że w wojewodztwie pomorskim nie jest
realizowany żaden pnojekt w ramach programu RlD, co byłoby niezgodne z celami
programu RlD. Pięc uczelni złoŹyło wniosek o ponowne rozpataenie sprawy, lecz nie
spowodowało to zmiany rozstłzygnięcia Ministra.

Finansowanie w ramach RlD miało byc pzyznane na okres od dnia 1 s$cznia 2019 r. do
dnia 31 grudnia 2022r., a jedna uczelnia miala otaymac środkifinansowe w maksymalnej
wysokości 3 000 tys. zl rmznie. Łączna kwota rekomendowanych do finansowania
proiektow w latach 2019-2a22 wyniosła 31ą207,2 tys' zł. Po uwzględnieniu finansowania
Akademii llłorskiej w Gdyni, wysokośc linansowania ustalono ostatecznie na kwotę
326 077 ,2 Ęs. zl, W 2019 r' rłydatki na rzec.z uczelni W ramach RlD wyniosĘ
76801,3lys'zł, aw2020r' (według stanu na 30 paźdriemika) _ 84397,1 tys. zt. Śroot<i

finansowe były pzekazywane w ratach kwarlalnych, tj. zgodnie z podpisywanymi umowami.

Zasady do{ycz6e kwalifikowalności wydatkow w ramach RlD określał zapis $ 5 umÓw
zawartych z uozelniarni na realizacĘ Ęo programu. KosĄ kwalifikowalne projektu
zdefiniowane zostaĘ jako kosz$ spełniające łryznie określone warunki: 1) zosbĘ
poniesione w okresie od dnia rozpoczęcia realizacji projektu do dnia zakończenia proiektu
oraz są zwiąane bezpośrcdnio z dzialaniami realizowanymi w ramach projektu'
w terminrch, okreśbnych w harnonogramie projektu stanowiryym załęznik nr 2 do
urnoury; 2} ą niezĘne do realizacji projektu i osiągnięcia iego rezultatÓw; 3)ą
bezposrednio powiąane z działaniami określonymi w opisie prcjektu stanowiąpym
załącznik nr 1 do umovly; 4)spełniają wymogi efektywnąo zaz$zania finansami,
w szcząÓlności osiągania wysokiej jakości towaru lub usfugi za daną cenę; 5} spełniają
wyrnogi wynikajęe z pzepisow odrębnych, zwłxzcza prawa podatkowąo i ubezpieczeń
społecznych; 6) są udokumentowane i wyodębnione pod mględem księgowym w sposob
umożltwiający ocenę realizacji proiektu @ rłaględem Eeczowym ifinansowyrn.

Ustawa o zasadach linansowania nauki nie obligowała Ministra do pneprowadzania
odębnej ewaluacji RlD ponad zakres określony w tej ustawie. W art' 26 ust. 5_7 ww' ustawy

6ł zen#zalie Mnisiro Nauki i szkolnl**a iłybząo ? dnb 3s lipoa m18 r. w spm*ie pombnia Żegpołu
inbldF.}ditEnego do $sa* poielńł 4loszo{tydt w r'ftach progfamu pcd narvą 

"Regirnalna 
lniiatyva

D$kmabścr (Dr. Un" Ministra poz.39}.

ae Żgodmść całow projeuu' oŁreŚlonydr r.e *nbsku z celamiołreśbnyńi * komunikacie {rax' 10 pkt), o€ehffrane efet'ł
re"lizaqi proFktu, praktycena użYbcznośĆ wyn]k&ff prsc icn rnac.enb dla rołroiu i'lnoflacyinoścł i gospodarkl {rnax 20
pltt'}' znae:enie rga|ir.cji pnponmal}ego pfoiekfu dla rozwoiu międŻyna.odołeilrgŃhłacy u zak'Bs'e n8uki i bcńniki
(ma}i 15 pl(l)' popaumość *sŁażnikÓ'ł $topnb realizacii Żakbdany$ celeł i npaivośc tpo*o:dauania * ęportach
rocalyd' 

' 
końcarym {nax. 15 pkt), po:iołn nouko.łly prac lub 

'adań 
i kń znacaenie d|a roałoiu nauki {max. & ph},

6eloł0ść i ad€h'Yas]aśĆ planoivanych zadsń o'ar koszlÓłł lctr feali?aqi, ro'iY{ośĆ *spÓłfnansowania z innych żrÓdeł
(nrax.20 pkl.).

ó Ląrznię dotyczyb to caslech vnbskÓtJ: Akademii Morskiej rł sdyni w gruple Muh iis$łyń i inĘnierstidr - J18 s,nkt&v
na 2$ .tt żĘoh; Połfucńniki Krakorrski*j ifł. Tadeusra KoŚciusrhi $ gru$€ nauk ścisłdl iinźlnbakich
wwojrłńdzlwie maĘolskim - 104 Nnkty oa 20s rnożlwyńi Unirłórsylelu TęchnoĘicmePr4rodnicuąo im. Jana i
JędneJa Śnadeckiń łł Bydg&Żczy w gfup'€ nauk ścisłah i:ntynierslttl wwopvoózłł* ruprało_pońorsłlrn - 97
punkldł na i00 ntoź'i$ry&; Akademii Wychołvanb Fi.ycznegÓ iSpoltu im. Jędneja ŚniadeckŁlo rł Gdańsku w grupb
nauk o łciu - 77 puilŁlÓlfl na 200 n}ożlilYych.
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Wskazano, ze Minister pzeprowadza, nie zadziej niz co cztery lata' ewaluację
ustanowionych programÓw lub pzedsięwzięc wraz z oceną ich wpływu na rozwoj nauki
igospodarki oraz osiąganie celÓw polityki naukowej. naukowo-technicznej i innowacyjnej
państwa. W zwiąku z tym' że pruepis ten już nie obowią3uje, planowane jest
wprowadzenie tzw. miękkiego monitorowania realizacji prolektów w ramach RlD' np.
popzez konferencję sprawozdawczą z udziałem wszystkich uczelni uczestniczących w tym
programie.

Pnedsięwzięcie Ministra pn'Dyd aktyczna i nicjatywa r':;:ffi1l1il :1':ł::1 
jr:

w pzepisach art' 400 usławy Prawo o szkolnictwie Wpszym i nauce' Stosownie do art. 400
ust' 1 i 3 tej ustawy, Minister ogłasza corocznie w BlP komunikat w ramach pzedsięwzięcia
DlD, ktÓrego celem jest wsparcie nie więcej niż 15 pubiicznych uczelni zawodowych
w doskonaleniu jakoŚci kształcenia'

Minister dokonal wyboru uczelni dofinansowanych zarÓwno w 2019 r., jak i 2020 r' biorąc
pod uwagę najlepsze wyniki, jeśli chodzi o zawodowe losy absolwentów. Śnodli uyły
wypłacane uczelniom w formie zwiększenia subwencji w celu zapewnienia większej
elasĘczności w dysponowaniu pieniędzmi. Uczelnie mąły wydac środki na cele, ktore
podniosą jakośĆ kształcenia (np'; na zakup pomocy dydaktycznych, zatrudnienie prak$kÓw
w uczelniach, stypendia dla studentÓw, kur$y i szkolenia podnoszące kompetencje kadry
dydaktycznej, modemizację laboratońÓw i pracowni}. Działania w tym zakresie ocgniano
bioąc pod uwąę dwa kryteda: co najmniej pozy$wną ocenę jakości kształcenia Polskiej
Komisji Akrcdytacyjnej (PM) z ostatnich sześciu lat Qraz' wyniki monitoringu
Fkonomicznych LosÓw AbsolwentÓw Szkoł Wyższych (ELA)' Kryteria powyższe Minister
ustalił na bazie doświadczeń z realizowanego w 2018 r. przedsięwzięcia 

"Wsparcie rozwoju
kształcenia na prolilu praktycmym w publicznych uczelniach zawodowych''

W nmach monilońngu ELA, wykozystywanego do oceny działań podejmowanych pnez
uczelnie w ramach DlD, kluczowe były dwa miemiki - względny wskaźnik bezrobocia
absolwentow w pienruszym roku po uryskaniu dyplomu {WWB}. a także względny wskaźnik
zarobkÓw absolwentow w pierwszym oku po uzyskaniu dyplomu (vYWz}' Miemiki te {stopa
bezrobocia, średnie zarobki) w założeniu miały służyĆ ocenie jak zdobyte wykształcenie
wpływa na rzeczywistą sytuację zawodową i materialną absolwenta wyższej szkoty
zawodowej.

W grudniu 2018 r' odbyly sĘ dwa spotkania Zespolu pzedsĘv.zięcia DlD powołanąo
zanądzeniem Dyrektora Generalnąo6l, ktÓrąo zadaniem było pnedłożenie Minislrowi
plopozycji warunkÓw otnymania śrcdkÓw finansowych pnez publbzne uczelnie zawodow€,
przeprowadzenie ooeny uczelni i przedłoŹenie Ministrowi listy uczelni spełniajągych
wcześniej zaakceptowane warunki. W 2019 r. na podstawie warunkÓw wybranych pzez
Ministra (spośrod zaproponowanych pnez Zespoł do spnw pzedsięwzięcia DlF), Zespoł
zarekornendował pnekazanie środków 15 publicznym uczelniom zawodowym. Na

@stawie zawieranych rokrocznie umów, środki byĘ pnekazywang w terminie 21 dni od
zawarcia umowy. W 2020 r., w wyniku pzyjęcia pzez Ministra jednągs* z wańantÓw
zapropono$ranych pnez Zespoł do spraw paedsięwzięcia DlD' siędem uczelni zostało
dofinansowanych po raz pierwszy w miejsce siedmiu, z ktÓrymi nie @pisano umÓw na
kolejny rok.

el Zarr#Źenie M BDs.!tJoC.l202-l1.2018 z dnh 14 gfudnia 2018r" u spa'łie porołania zę$połu do spraw
prredsię''łęoa .Dydaktyczna inqafflYa dskoubŚci' rv 20'l9 t'

{a Brak n€gawn€i oceny PolsĘ Konbji Akredylacyiuei lako$ci Kzb|ce{'b na kbrunku studi&ł w $tosunku do lceelni,
$okr€sb tześ$u łat popaed:ającydt komunikalu podpsartąo pnez l/inislra rv dniu 18stycrnia 2019 r' |lynik
moniioringo. o hĘn mowa |f, art. 35? ust 1 ustaury Plarc osrkolnlńilie wyazym i nauce, dotlcŻąc€lo ahÓMĘn&!ł
bj uczelni' k1Ór.i urysi€li dyplo$ ukslcrenia studiÓtł 91 2016 r', w pierłsaym roku po ułtkrnfu dypłamu ltrgkailjąc"y'

że: ivrglę{nY w$kaźnk beŻrobocja absohłBntÓł Fsl miel9Ży iub fółny 1'01, *4lędny łnkaŹn'h .arcbkÓw absohEnlÓt
jest wĘkszy lilb nxłny 0,a.

s Bnk r€gaty!łny& oen Pobkiej Komlsji 
^k'ędlacyjne! 

pkłśai Łs.tab€nia na kierunhach studirr pmłvadłonych

rł utzelni wydanych paee Polską KornbĘ Akredytacy;ną w latach 2014_201s' wynik mofiitońĘrl, o lrlÓrym moła
w ań. 352 

'gt. 
1 rvYr. uslawy, dotyczącego absolwentÓw t€j uizęlni, ktoą uzyskali dypom ukonczenia s{udły* w 2017 t ,

vi p-ter*szym fohu po ułskaniu dyplomu xslłazuĘcy' że: w?gĘdny wstGźnik bazrobooia abxlwenlÓw studió^' l $t@nia

lest mni€i$'y lub 
'rłny 

1'0: wzgĘdny *sŁażnił zarobkÓtł ał$olilentÓlł sfud}j$ l stopnia j€$ł yyĘksey lub rÓwny 0,55-
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Stwierdzone
nieprawidłowości

W ramach DlD uczelnia może uzyskac finansowanie w maksymalnej wysokości jednego

miliona złotych W latach 2019-2020 uczelniom pnekazane zostały środki w wysokości po

15 mln złoĘch w kazdym roku, jako zwiększenie subwencji dla tych konkretnych uczelni.

(akta kontroli slr. 7-12, 1 3-16, 4046)

W |atach 2a19-202a Minister pzekazał publicznym uczelniom akademickim i zawodowym,
a takŻe uczelniom niepublicznymił, w ramach podziafu bazowego dotąi' o któĄ mowa

w art. 365 pkt. 3 ustawy Prawo o szkolnictwie wyŻszym i nauceil, łącznie 2 368 785'6 tys. zł
na świadczenia, o ktÓrych mowa w art' 86 ust 1 pkt 1-4 ww. uslawy {stypendium socjalne,
stypendium dla osÓb niepełnosprawnych, zapomoga, stypendium rektora), zaś kwolę
13 205,1 tys' zł w wyniku zwiększeń, o których mowa w art' 368 ust. 8 ustawy Prawo
o szkolnictwie wyższym i nauce' Ponadto w 2020 r. w związku epidemią spowodowaną
rozpnestrzenianiem się wirusa SARS_CoV_2, Minister, na podstawie ar{' 368 ust' 9 ww.

ustawy dokonał zwiększenia ww. uczelniom dotacji na Świadczenia, o ktorych mowa
wart.86 ust' 1-4 ustawy Prawo o szkolnictwie wyzszym inauce o kwotę 38384 tys. zł'
Zwiększenia przekazano tym uczelniom, ktÓrych stan środkÓw iunduszu stypendialnego na
dzień 30 wneśnla 2020 r. byl mniejvy niŻ 300/o przyznanej uczelni dotacji na 2020 r.

Badaniem objęto wnioski na łączną kwotę 13253,1 tys' zl. o naiwyzszych kwolmh
dofi nansowania. W badanej pńbie nie stwierdzono nieprawidłowości.

(akra kontroli srr. 834-840, 1M-1052)

W działalności kontrolowanej jednostki w pzedstawionym wyzej zakresie stwierdzono
następujące nieprawidlowoŚci :

1' Ministerstwo z opożnieniem podjęło prace nad opracowaniem projektu poliĘki naukowej
państwa, w efekcie cząo dopiero na począlku grudnia 2020 r, pvekazano go do
konsultacji'2, $. ponad osiem miesięcy od terrninu określonego w ań' 313 ust' 2 ustawy
Pzepisy wprowadzających ustawę Prawo o szkolnictwie łvyżsrym i nauce, tj. 31 marca
2024 r.

Z art. 313 ust. 1 uslawy Pnepisy wprowadzające ustawę Prawo o szkolnictwie wyższym
wynika, że KĄowy Program Badań zachowuje moc do dnia okleślenia polityki naukowej
państwa' o ktÓre.i mowa w ust. 2. Natomiast w pnepisie ust' 2 Ęo aĘkułu wskazano, Źe
Rada Ministńw określi po raz pienrvszy politykę naukową państwa w terminie 18 miesięcy
od dnia wejścia w życie uslawy Pnawo o vkolnictwie wyźszym i naucg73.

Minister dopiero 10 luĘo 2020 r., tj' ponad 't6 miesięcy od wejścia w Źycie ustawy, potivołał

Zespoł do spnaw opracowania proj,ektu polityki naukowej państwal1. Tymczasem pojęcle

zadań szcząólnie istotnych dla polityki naukowej. jest m.in. iedną z pzesłanek do
dokonyunnia zwiękveń subwencji na podsawie paepisu ań. 368 ust 8 ustawy Prawo
o srkolnichłie wy"Źszym i nauce.

Pan Wojciech Murdzek sekrelaa Stanu w MNiSW z upoważnienia Ministra, w piśmie z dnia
10 grudnia 2020 r. poinformował' że powodami opÓŹnienia w oprasowaniu polityki naukowe.i
państwa były między innymi duża liczba zadań zwiąanych z wpnowadzaniem w życie
kolejnych elementÓw reformy' W tym wydawanie aktÓr wykonawczych do ustawy,
wyjaśnianie organom uczelniwątpliwości interpretacyinych, stałe monilorowanie wdrażania
reformy, a doda{<owo sytuacĘ skomplikowała syturcja zwĘana z rozpnestzenianiem się
wirusa $ARs-coV-2, Wskazal pnadto' że o priorytetowo ułspieranych obszarach polityki
naukowej państwa decyduje Minister. jako członek Rady MinistrÓw' Dodał rÓwnież, źe sam

l' Proluadzonym pnez koócą i a*ązki l'ń1manixe' finansowane z hjdżefu państ r8 na podsta$ie odĘbnyń płzęisÓw,
tj': Katolkki uni'łersyiet Lubebki Jana Pawb fl' Uniwersylel Papłetki Jana Pałda ll ryXnkowig, Akdemia fQtoł'ska
v Wanratvie, Pa@ski Wydzbl TeoĘł:zny we Wrcdawiu onz Akadernb Ęnalbnurn w Krahołb.

l: PodŻial & kÓnany w opafciu o w opłrci$ o rozpoa$zenie Minbtla Nauki i srksłdń.ra wyższegÓ z dnia 25 vn€śnia
2018 r w sprawb spoaobu pod'alu dla ucz€hi śfodk&ł finansołych na świadczęnia dla studenlÓł oraz na zadania
ałisand z zóp€iłnbnięm mobołn njepęh{spla$nym warunkołv do p€h€go ud?ialu * p{ocgsŁ prŻyimołania m ih;db,
do s:kÓł doklofskacn, ks'labeniu na studiach irv sŻkołach dokto$kcłl lub p(olilaclzenłl óaałalłoiai naukorc'i (or'u' por.
185S, ze rm.).

12 htlps:i'1ńil'ł.9ov'ptĘeb/naukalFo,ek1_potityki*aulołe1-panstrła.
lr Ustatł? lrc$ub w łcb w dniu 1 paźdrtemika 2018 r.

r{ Łriąd.6nię Ministra Nauki i s*olniclwa wyisŻ€go Ż dnia j0 luląo 202s {' w spnwi€ połobnia ZsśpohJ do $praw
opraco*ania po'eklu płlity'd naukorł€i pańslwa (DŻ' un. li.4in{stra poz. 8. ze zm.}.
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fakt nieistnienia dokumentu określającego politykę naukową pańslwa' nie skutkuje i nie
może skulkowac nieprowadzeniem pzez Ministra polityki naukowej, bo prowadzenie lakiej
politykijest zadaniem Minislra wynikającym z przepisow o działach administracji nądowej.

Najwyżva lzba Konlroli nie kwestionuje mozliwych utrudnień w terminowym opracowaniu
pĄeklu polityki naukowej państwa, zwią3anych u rozpnestftenianiem się wirusa sARs_
CoV^2' Należy jednak zauważyĆ, że powołanie Zespofu nastąpiło w lutym 2020 r., czyli
dopiero na 49 dni pzed terminem określenia pruez Radę MinistrÓw nowej polityki naukowej
państwa, a obowiąująca od 1 pażdziemika 2018 r. ustawa Prawo o szkolnictwie wyzszym
i nauce zawiera mechanizmy finansowania uczelni, uznane w wielu dokumentach -. co
podkreślano m.in. w załoŹeniach do ww' ustawy * jako premiujące jakość badań
naukowych. Zatem nieopracowanie kluczowego dokumentu, jakim jest prolekt poligki
naukowej państwa może skutkowac niewłaściwym ukierunkowaniern pzekazywanych
uczelniom pzez Ministra środkÓw finansowych'

(akta kontroli str. 992-1026)

2' Minister dokonując w 2020 r' podziału części zasadniczej subwencji dla publicznych
uczelni akademickich i zawodowych podjął decyz1ę o zapewnieniu uczelniom środkow w
wysokości minimalnej' określonejw $ 5 rozporz{zenia w sprawie podziału subwencji, tj. na
poziomie 98Yo albo 1007o subwencji roku popnedniego w warunkach pońwnywalnych;l.
Taka decyzja prly przeznaczeniu pnez Ministra do podziału kwoty części zasadniczej
subwencjł (w wysokoŚci 12 684 782,7 tys. zł, lj. niższej o 162926'6tys. niż w 2019 r.)
prowadziła w przypadku povczegÓlnych uczelni do zmniejszenia kwot, ktÓre wynikałyby
z zaslosowania algorytmu określonąo w załączniku nr 1 i 2 do rozponądzenia Ministra
z 2019 r, w sprawie podziału subwencji.

Pan Wojciech Murdzek Sekretaa stanu w MNisW, poinformował w piśmie z dnia
10 grudnia 2020 r'' Źe podejmując decyzę o tym, jakąkwotę z dostępnych środkÓw Minister
ma prŻeznaczyc na subwencję dla poszczogÓlnych grup podmiotÓw, oprÓcz samej ich
dostępności, Minister bieze ńwnież pod uwagę m.in. aktualną sytuację społeczno_
gospodarczą w kĘu' a także wysokofu środkÓw pnekazywanych poszczEolnym grupom
podmiotÓw w roku popnedzająoym rok prymania subwencji oraz ilość podmiotÓw w danej
grupie. Pondto Minister ma pełne prawo zwiększyc finansowanie w danym strumieniu
o wartość wyższą niż wynikająga z 'kąta w:arostu nakładÓw" kosztem zmniejszenia
finansowania w innym stlumioniu. Ponadto, zdaniem Ministra, nie ma żadnych podstaw do
uznania, Źe wzrost ogołu nakładÓw wynikąący z zastosowania reguły waloryzacyjnej ma
być propotcjonalnis odzwierciedlony w podziale środkÓw pzez Ministra na poszczegÓlne
strumienie fi nansowania.

Najwyżxa lzba Konfuli zauvłaŻa, że Minisler, na podstawie art. 368 ust. 9 ustawy Prawo
szkołnictwie wyższym inauce, dokond duóch zwĘkszeń7a w kwocie 419 88'l,5 tys. zł do

Ęznej wysokości subwercji 13 104 6s4,2 tys. zł, w Ęm dla; uczelni lDuB _
4 795 408,7 tys. zł' pozostałych 55 uczelni akademickioh * 7 566 62$'5 tys' zł, 35 uczelni
zawodowych - 742 630'0 tys. zł' W efekcie ww. zwĘkszeń wszyslkim uczelniom przyznano
subwerrcje w wysokości 102% subwencji z 2019 r.' w warunkach pońwnywalnych. NiemnĘ
jednak, zdaniem NlK, órodkioubwoncji powinny byÓ tlystrybuowano w oparciu o algorytm,
ktÓry jak stwierdzono w uzasadnieniu od projektu usta$ry Prawo o szkolnictwie wyższym

E Poriom 100% odnose sĘ d0 ucze'ni wy'onion'd' ry ranęeh P,oorarrtrJ 
'lnicjatyvia 

{hskonsbści - uccelnia badailcaa'.
w praypdku pozostalch uaebri ra$la6orYino pozixn 98%. Rea$zując tt.lY. decyzję $ko|_'yshno r funŁcji płogtamu

M'gnsoll Excel .$:ukaj wyntku', kl&a dokonywała odpmiefiiei anaĘ dla *s4s{riń rłnalnl prą iedrroczxnym
sFrtrłd.ank łarunkn "ffń ł69{ (ufyrf*'ośĆ subnancii'połbna miŃcń sĘ w pnodłhh $8łń"t0ff% v€riaici $ł,h'Joil6ji
z popradn[lo rcku) oraz cp€tdeniu cą suma subłen{ł nh pnekracza krmły Ushhnel prez Minbha'

}6 W dniu Ż0 maja 2020 r' OĘpańaftnnl &ldżofu i FinansÓ,Y MNisW prŻygot&łal propołcię IsĘkszenb $ub.{ćnĆii dla
55 ucaelni aka{'ęfiicki&' nie Ędący{ł' ua'elnbns {DuB' o k$oĘ 148 365,5 ty$' z', sbrpi{ącą ?% ki $ub$en{ii r ioku
popr&d&iąŁego ok prłymania gubmncii, w warunkacłl po'uvnywahydł dla bj grupy 0c'*hi, o{al dla pubłłartych
uca*lni zarcdowych o kwotę 14 561,{ tys. d, q. rń słlbłencji z roku 2019. w rłarunkadl porńfnyfahych. Pofyższe
ałĘksłnie rapewniab niermiełiony poaom linan*o*ałia r budżetu pairsiłą ucłełni puuicunyń {{ porÓ#n8niu

r2019r. l{ dniu 22naja ł020r' ww. Depańament paedsla*il plopołtię @ziału klłcty 256954.6tys'' na
afĘlcareni{ł sublłencji' na pad$lat?i€ an.368 usl 9 usuwy Prau'o o s:kofnkl*ie wyŹszym. d|a nasĘpujągch
podmiot&ł uceelo' loUB $ rysok*ki P.{ suh'Jełcii z 2019 r w warunladr po{&finyvahych, { k*oty s4 027,7lys :l,
pozosułch UcŻćlńi akadomiękl{fi iY tłysokola ?t subłvencJi : ?019t !v tYarunkadl parcy'n!łłłlnydl, łj' tołrty
148 365,5 lYs. Żł, publtcznych uczelłl zawodorych w wysołoełi 2% suhilefisi' z 2019 r., łr warunktch porÓ9'nywahyćt}'

lj. kryoly 14 561,4 tys. al.

Ąą



i nauce, daje gwarancję obiektywnego ustalania wysokości środkÓw pzeznaczonych na

bieżącą dziaialność dydaktyczną i badawczą poszczegolnym podmiotom. Ponadto w ocenie
NlK spowodowało to ograniczenie mechanizmów projakościowych algorylmu podziału.

(akta kontroli str. 795-883, 841"876, 937-950, 952-975)

3. W 2020 r' dokonano podziału skańowych papierow wańościowych pomiędzy 10 spośrod

93 nadzorowanych pcez Ministra uczelni, bez pneprowadzenia udokumentowanych analiz
dotyczących polneb i sytuacji finansowej uczelni, eo zdaniem NlK było działaniem
niezetelnym.

Minister wystąpil do Minislra Finansow z pismami, zawienjącymi wykaz podmiotÓw objęĘch
wnioskiem o pzyznanie skarbowych papierow wańościowych w dniu 8 lipca 2020 r. na

łączną kwotę 212676 tys' zł7i' Zostały one rozdysponowane dla 10 spośrÓd 93 publicznych

uczelni akademickich izawodowych nadzorowanych pnez Ministra, zpneznaczeniem na
finansowanie pzez uczelnie zadań, o ktorych mowa w art. 365 pkt 1 lit. a* i pkt. 2 lit ad
ustawy Prawo o szkolnictwie wyŹszym inauce, to jest zadań finansowanych subwencją
Pan Jarosław Oliwa, dyrektor Departamen{u Budżetu i FinansÓw w MNiSW, w dniu
1 grudnia wyjaśnił, że Departament nie został poproszony o pzeprowadzenie jakhhkolwiek

analiz w pnedmiotowym zakresie, zaś pzedstawione w toku kontroli fiszki i podpisane do
Ministra Finansow pisma stanowiądokumentację w tej sprawie' Jak wyiaśniłw piśmie z dnia
10 grudnia 2020 r. Pan Wojciech Murdzek Sekretatz Stanu w MNisW, pnyznając skarbowe
papiery wańŃciowe opierano się na analizie danych pozyskiwanych na bieżąco w ramach
splilwowanego nadzoru, doĘczących zadań' szcząÓlnych uwarunkowań, potnęb oraz
sytu*ji linansowej kaźdej konkretnej uczelni' Ponadto wskazał, iż nie opierano się na
analizie danych o wykorzystaniu subwencji w 2019 r., bowiem w chwili podejmowania

decyzii o podziale nie dysponowano taki danymi, bądż dysponowało danymi
niezwerylikowanymi.

Zdaniem NlK podział skarbowych papierÓw wartościowych powinien byc dokonany w
oparciu o szcząólowe analizy iskonkretyzowane potrzeby uczelni, tym bardziej Że

slosownie do pnepisu arl. M2 ustawy Prawo o szkolnictwie wyżsrym i nauce, Minister
gromadził w systemie' POLon, dane finansovle uceelni np' doĘezrye wydatkowania
środkÓw subwencji?g. Srodki ptzyznane pĘez Ministra w postaci skarbowych papieńw
wańościowych stanowĘ uzupełnienie środkÓw Ęd*ych w dyspozycji Ministra, co wipej
zapewnialy zdaniem Ministra spełnienie warunku określonąo w art' 383 ustawy Prawo o
szkolnictwie wyższym i nauce, to jest corocznej waloryzacii środkÓw prueznrczonych na
szkolnictwo wyższe i naukę' Wysokośń ptzyznanych uczelnbm skarbowych papeńw
warhściowych w pzypadku lzech spośnod 10 uczełnistanowila d21Yo do B0% subwencji
bazoĘ z 2a20 r., dla czterech spośrÓd 10 uczelni do sYo do 12o/ł Ę subwencji' a dla
czlerech uczelniod 1olo do 3o/o subwencji bazowej z20?a r. Ponadto NlK zwraca uwąę, że
pomimo charakleru łvaloryzacyjnąo $ch śrcdków przytnano le tylko 10,7% uczelniom
nadzorcwanym Nzez Ministra.

{akta kontroli str. (akta konlroli str. 279*330, 996-1026, 1043}

4. Minister w 2019 r. w sposÓb niezetelny dokonał ałĘkszeń subwencji dla czterech
uczelni' na Ęczną kwotę 25 000 tys. zł pĄmując, jako iedyną presłankę dokonania ww.
zwĘkszeń subwencji, poprawkę wniesloną prŻeu grupę posłÓw w toku pnc ląislacyjnych
nad pmjektem ustawy budŻetowej na 2019 r'

" Środkj ls pąrnano Uniss'sFletowi EkonomicŻnenu ll Knakołie'90000 lys.zl, cÓ stanovi 80% subrcnc|i baeołlej
rv2020 r'; Uniwetsylelo$i Kardyna|a sb'ana wFŻyńskąlo _ 25m0 vs. zt co sbnovi 23% subłreffłi baŻowei
w&?pr.: PaJ'stwowei Wyższaj $*ole Zawodo*ej im" Ang€lusa Silesiusa w Wahrzycłru * 3000 

'ys' '' 
li.21%

sub*encji bozowe| w2020 r.; Akaderłii im. Jahuba l Pa'adyża w Gonorłe Wie'*opobhim _ 30o0vs'd, !. 12 %

suhratqi bauowei w 2$20 r.; Uniwottytolofli Pedąog|cznanu im. Xomisji Edukac! |{arcdołej w Krakot ie * 15 000 tys"

d, li. 11% subv{enqi bazovlei w 2020 f.: univ/eEytelołi Śąskiemu * 25 000 tys. zJ. !. 7% $uhvengi bazołei w &20 r.;

uni*€f$f,etołi wa'miń9ko - i,{aŻufsłbmu x obĄnb 18000 lys.tl, li 6% sl&fencłi bazowei wź020r:
Unber$ytelÓ'#izblonogÓrsłiemil * a m0 Ęq' 2ł' lj. 39(' subwenqi bazo*rej w ?020 r-; Unircmytebwi \Ąła$'r*ski€mu -
17 176 tys' z|, ł. 2% subfenqi b6Żo1łe.l 12020r.: Uniwersyletos/i Jagi6lbnstiomu * 1?000 fy$, zł, q' l'oń sublłęmii
bazovlej w 2020 r.

?{ Ternin pftekazania vcn danyń do syslemU upłynął 30 cze{wca 2020 r.
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W trakcie prac nad pro1ektem ustawy budżetowej na rok 2019, na posiedzeniu Sejmowej
Komisji Finansow Publicznych w dniu 15 stycznia 2019 r., zgłoszono poprawkę poląającą
na zmniejszeniu wydatkow majątkowyoh w częŚci 38 * $zkolnictwo wyższe paeznaczonych
na realizację programu wieloletniąo ,,Uniwersytet Warszawski 2016-2025"i! w wysokości
25 mln zł oraz zwiększeniu o tę kwotę środkow prŻeznaczonych na dotacje i subwencje
w tej części budzetowej na dzialalnośc dydakĘczną na sfinansowanie bieŹących potzeb
czterech uczelni, lj.: Politechniki Swiętokzyskiej w Kielcach * 20 min zł, Katolickiego
Uniwersytetu Lubelskiego _ 2,5 mln zł, Uniwensytetu Kazimieza Wielkiego w Bydgoszczy *

1,5 mln zł oraz Akademii Pornorskie.i w Słupsku - 1 mln zt:ł' Poprawka ta została pzyjęta,
jednak w uslawie budzetowej na rok 2019 z dnia 16 stycznia 201$ r.81, oraz w usławie
z dnia 9 listopada 2018 r. o szczegÓlnych rozwiąaniach slużących realizacji ustawy
budżetowej na rok 201982 nie wskazano, że łączna kwota 25 m|n złjest pveznacŻona na
zwiększenie subwenc.ii dla ww. uczelni.

W dniu 14 marca 2019 r. pan Sebastian Skuza Podsekretan Stanu w MNiSW zwrocilsię do
czterech uczelni z prośbą o pzygotowanie wnioskow w trybie art. 368 ust. 8 ustawy Prawo
o szkolnictwie wyżvym i nauce w zwiąku ze zwiększeniem środkÓw Ędących
w dyspozycji Ministra w wyniku prac legislacyjnych. W odpowiedzi uczelnie złoŹyły wnioski
odpowiednio: 2$ marca 2019 r' (Uniwersytet Kazimieza Wielkiąo w Bydgoszczy),
2 kwietnia 2019 r. {Politechnika SwĘtokzyska} oraz 5 kwietnia 2019 r. (Katolicki

Uniwersytel Lubelski) i 26 kwietnia 2019 r. (Akademia Pomorska w Słupsku). Jako
uzasadnienie złożonyeh wnioskÓw ww' tuy uczelnie {oprocz Akadernii Pomorskiej}

wskazaĘ pneznaczenie tych środkÓw na s{inansowanie bieżryych potneb. $i tym

związanych z działaniami prorozwo.iowymi, poląaj6ymi na iłoneniu nowych
interdyscyplinamych kierunków studiÓw, nowych specjalności oraz zwiąanych
z działaniami na ruecz rozwoju tąionu. Dodatkowo Rektor Katolhkiąo Uniwersytetu

Lubelskiego wskazał, Źe wnioskowana kwota prŻeznaczona będzie rownieŹ m-in, na
profesjonalizację procesu wydawnicząo czasopism naukowych, ktÓrych uczelnia jest

wlaśchielęm lub wspĆrłwłaŚcicielem. Natomiast Akadęmia Pomorska W $łupsku
argumentowała swoj wniosek o zwiększenie subwencji na 2019 r. o kwotę 1 mln zł na
s{inansowanie bieżących potrzeb uczelni, faktem, że kułrla ta 'została 

postawiona do
dyspozycji Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego" w trakcb prac ląislacyjnych.

Na podstarłie wnioskÓw zlożonych pzez uczelnie, Minister wydał decyz1e zwiększające
subwencję na 2019 r' dla Politechniki Swiętoknyskiej w Kielcmh o kwotę 20 000 tys' zł
(decyzja nr 3MFSN/2019 z dnia 23 maja 2019 r.}' Katolickiąo Uniwerssetu Lubalskiąo
o 2 500 tys' zł (decyzja nr 4I}YFSN/2019 z dnia 23 maja 2019 r')' Uniwersytetu Kazimieza
}lielkiąo w Bydgoszczy o 1 900 tys. zł (decyzja nr 5l\l/FSN/2019 z dnia 25 czerwca 2019 r.

kompensowała dodatkowy wniosek uczelni o zwiększenie subwencji o 400 tys. zł, do
łęznej kwoty 1 900 tys' zł) oraz Akademii Pomorskiej w $łupsku o 1 000 tys. zł (decyzja

nr6MFSN/2019 z dnia 23 maja 2019 r.). Decyzje te nie zawieĘąuzamdnienia, w zwiąku
z uwrgĘdnieniem wniosków w całości'

W piśmie r dnia 25 listopada 202a r. pan Mariuv Zielonka zastępca dyreklora
Depańamenlu Budżetu i Finansów MNisW poinformował, 

"ze 
decyzje administracyjne

nr3MFSN/2019' 4fivF$Nl2019, 5ruvFsN12019' 6MF$N/2019 ą wynikiem realizacji
poprawek do ustawy budżetowej na rok 2019 r. zgbszonych na posiedzeniu Komisji
FinansÓw Publicznych {druk nr 3a21 - A} w dniu 15 stycznia 2019 r' pnez Klub

Parlamenłamy * Pravło i Sprawiedliwośc (poprawka 59)' Zwiększenia wskazane ww. druku

Minister Finansow zawad w cz. 28 budżetu Ministra Nauki i Szkolnbtil'a Wyższego. W tej

sytuacji MNisW mając podstawy prawne do uruchomignia środków zgodnie z woĘ

r! uslanorYbny udtvałą nr Ż09 Rady MinłslrÓw z dn'a 3 l|stopada 2015 f- {Y sprayb usbnosienb programu iłiebletnĘo
pod naŹYJą.UntYecylet ltasłamli 2016-2025'{M. P. poz. 1J2ł, ze lfi-}.

sc PehY zapis pnętiegu posędaenia Xłrnisji Finanso*' Publicmyń {nr 41s} z dnia 15 styenia ?019 r', slr 21-24

iońnłpin.goY pvraoisy8.ns'.9CI3r.96$?clc9p9€Bc125s391004F6607ł/sŹ{Ęilsj9?108.Ęł 0€Ż .Dodalkcłve
sprałozdani* Komisji Finansoł Publcmyń o rądołym projekc]e ushwy budżetowej na 

'ok 
rcl9 {druk nr 2864)", druk

nr 3021_A' sk. 3$ {o*a.sejm.gov.pVDrutska.nrtllAE03F3B60844D7D5 c12 58383s0670Bl5ni24Filel3s2'l-A.dł.
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uslawodawcy' nie miał podstaw do jej kontestowanta w kontekście oceny zasadności

icelowości przyznania środkow". Fakt, iŹ powyższe decyzje zostały podjęte na podstawie

poprawek Komisji $ejmowej potwierdzają równreż pisma i wiadomości e-mail: 3listopada
20Ż:0r., 16 listopada 2020r,, z dnia 25 listopada 2020r' Połvyzsze zostało rÓwnież

potwierdzone pnez pana Wojciecha Murdzka Sekretana Stanu w MNiSW, ktory wskazal,

że pnyznanie zwiększeń ww' uczelniom "było wynikiem decyzji PosłÓw na Sejm RP
i Minister nie miał podstaw do kwestionowania ich sluszności, a był jedynie wykonawcą woli

Parlamęntu wymżonej w formie poprawek do uslawy budżetowej na rok 2019 r'"

Zdaniem NlK, podstawą do wydania decyzji o zwiększeniu subwencji nb mogły jedynie byc

ustalenia Ęmowej Komisji Finansow Publicznych, bowiem uzasadnienie poprawek

poselskich wskazujące konkretne pneznaczenie środkÓw budzelowych nie jest dla

dysponenta części budźetowej wiążące. Z żadnych pzepisów powszechnie obowiąujpych
nie wynikał obowiąek zwiększenia subwencji dla czlerech ww. uczelni na łągzną kwotę

25 mln zł. Dlatego Minister powinien pneprowadziĆ zetelną analizę faktycznych potneb

uczelni' szcząólnie w konlekście jej planow finansowych na dany rok oraz możliwości
realizowania zadań. Trudno natomiast uznać d*yzię Sejmowel Komisji Finansow

Publicznych o pneznaczeniu konkretnych środkÓw konkretnym uczelniom, za uzas#niony
przypadek, o ktÓrym mowa w art' 368 ust. 8 ustawy Prawo o szkolnictwie wyŹszym i nauce,

w sytuacji, gdy nie znalazło to odzwierciedlenia w ustawie budżetowej na 2019 r' ani

ustawie okołobudżetowej. Ponadto Fv'ryższa sytuacja może stwarŻe ryzyko, że w sytuac.ji,

gdy uczelnia nie otzyma zwiększenia od Minbtra na podstawie złożonego prrez sbbie
wniosku' o takim zwiększeniu zadecydują posłowie vnhodzący w skład komisji sejmowej.

{akta kontroli str. 363-393, 905-91 1, 896, 890, 1021 )

5. Minister dokonał sprostowania decyzji nr 6IWFSN/2019 z dnia 23 maja 2019 r.

przyznaj4ej zwĘkvenie dofinansowania subwencji Akademii Pomorskiej w Słupsku
w2019 r' na kwotę 1 mln zł, niezgodnie z art' 113 $ 1 uslawy z dnia 14 czerwca 1960r'
Kodeks postępowania administracyjnegom, powodując zmianę merytoryczną
rozstągnięcia.

Do poslępowania w sprawie udzielania zwiększeń subwencji w trybie ań' 368 ust' 8 ustawy
Prarro o szkołnichrie wyższym i nauce, stosownie do art. 3s9 ust' 3 ww' ustawy stosuje się
pnepisy kpa, zwyĘzeniem ań' 10' ań. 35-37, art. 61 $ 4, ań' 79a, ań' 81 oraz art.96a-
96n.

Zgodnie z art. 113 $ 1 kpa organ administracji publicznej może z unędu lub na żądanie
strony prostoi{ac w dmdze postanowienia bĘdy płsarckie i mchunkowę onaz inne oczywiste
omyłki w wydanych pnez ten organ decyzjach' W ozecznictwie wskazuje się, że
sprostowaniu wlrybie określonym w ań. 113 $ 'l kpa podląająwyłrcanie'błędy pixnkb
i nachunkowe' oraz'inne oczywiste omylki".

W 2019 r. Minister dokonal sprostowania deeyzji nr 6/WFSN/2019 popzez zmianę użytych
w podstawie prawnej decyzji wyrazÓw: 

"w 
zakresie prowadzenia działań prorozwojowyeh'

poląających min' na ulwoneniu interdyscyplinamph kierunkÓw studiÓw, nowych
spc}alno*ci oraz łlriałań rwiąanych r rnrwojem rąilllnu"' na; -łtl zxiąłktl ł prrylnaniem
w toku prac Ęislacyjnych nad ustawą budżetową dodatkowych śtodkÓw, pneznaczonych
dla Akdemii Pomorskiej w Słupsku, znajdujących się w dyspozycji Ministra Nauki
iSzkolnictwa Wfszego z pruełnacŻeniem na zwiększenie wysokości subwencji na
2019 rok".

. Pan Mariusz Zelonka, &stępca dyreklora Departamentu Budżetu i Finansów MNi$W
w piśmie z dnia 18 listopada 2020 r. poinformował, że zaistniała sytuacja zmiany sentencji
dla Akademii Pomorskiej jest wynikiem błędu ludzkiąo' Ponadto wskazał, iż uczelnia
otnymała nie tylko decyzję z błędnym odniesieniem do podstawy prawnejwydania decyzji'
ale rownież zprzeznaczęniem środków' Dlatego też podjęto decyzię o skorygowaniu cdości
sentencji, kwal ifl k ując błąd jako oczywistą omyłkę pisarcką.
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Zdaniem NlK, Minister nie mĘl sprostowaĆ w trybie oczywistej omyłki pisarskiej ww. decyzji
w zakresie Zmiany zapisu sentencji Ę decyzji' Nie można uznać za ornyłkę pisanką
zamiany kagnenlu 

"w zakresie prowadzenia działań prorozwojowych' polegających min' na
utwoaeniu interdyscyplinarnych kierunkow studiow, nowych specjalności oraz działań
związanych z rozwojem regionu', na zapis w bzmieniu: 

"w 
związku z przyznaniem w toku

prac ląislacyjnych nad ustawą budżetową dodalkowych środkow, pzeznaczonych dla
Akademii Pomorskiej w Slupsku, znajdujących się w dyspozycji Ministra Nauki i Szkolnictwa
Wyższąo z pueznaczeniem la zwiększenie wysokości subwencji na 2019 r''' omyłka jest,

bowiem błędem pisarskim, rrchunkowym lub innym, dostzegalnym "na pierwszy lzut oka',
ewidentnym. łatwo zauwazalnym i niewymaga-iącym dodatkowych zabiegÓw myślowych,
obliczeń cŻy ustaleń''' co w danej syluacji 

''' [*l**,roli str. 364_367, 389-390, 345.34s)

6' Minisler z opÓźnieniem w 2018 r. podjął decyzję o zwiększeniu dotacji podmłotowej dla
Wydziału RehabilitĄi Akademii Wychowania Fizycznego im' B' Czecha w Krakowie,
wefekcie czego informacja o zwiększeniu została podpisana 31 grudnia 2018r., a Środki
w kwocie 139,6 tys. zl zostĄ pzekazane w styczniu 2019 r' w ramach subwencji, co było
działaniem nienetelnym.

Minister decyzją nr 0DWł24lKATna18.2 z dnia 7 listopada 2018 r' zmienil kategorię
naukową z B na A dla Wydziału Rehabilitacji Ruchowej Akadernii Wychowania Fżycznąo
im' B. Czecha w Krakowie. Na Ę podstawie w dniu 19 listopada 2018 r. została
pnygotowana tzw' fiszka o nr DBF.WFSN.5111.0'2018.KK w sprawie zwĘkszenia dotacji
dla ww. @miotu' Fiszka ta została zatwierdzona z upowaznienia Ministra pzez
Podsekretaza Stanu w MNisW pana Sebastiana Skuzę w dniu 20 listopada 2018 r', zaś
20 grudnła 2018 r., tj' dopiero miesiąc po ww. akceptacji, decyzją Ministra Nr 20MKP/2018
dokonano stosownych zmian w planie finansowyrn części 28 _ Nauka. zapewniajry środki
na realizacje decyzji w rozdziale w rozdziale 73005 $ 2800. Jednocześnie fiszka zawierała
zgodę dla 0epańamentu Nauki MNiSW do spoaądzenia pisemnej informacji o wysokości
pnyznanej kwoty uczelni.

lnfonnaoia o zwiększeniu doĘi podmiotowej na 2018 r' została podpisana pnez zastępcę
Dyrektora Depańamenfu Nauki pana Bogdana Szkupa dopiero w dniu 31 grudnia 2018 r,,

co uniemoŹliwiało realhację pzelewu na rachunek b:nkowy uczelni jeszcze w 20't8 r.

Ponadto w ww. informrcji wskazano, iż dolacja w kwocie 139,6 tys. zł zostanie wypłacona
ze środkÓw subwencji na 2019 r. Powyższe było spneczne z fiszką z dnia 19 listopada
2018 r. o nr DBF.WFSN.5111.0.2018.KK.

Zastępca Dyrektora Depańamentu Nauki pan Bogdan Szkup poinformował, Źe koniec
2018r' był okresem intensywnych prac zwiąanych z udrażaniem nowej ustawy Prawo
o szkolnictwie wyzszym i nauce. Z uwąi na powyższe oraz zabunenia w przeplywie
informacji między wlaścĘmi wydziałami, pnedmiotowe decyzje rozpoczęto
paygotowywaĆ dopiero po otr.ymaniu informacji o decyzji nr 20AłKP2018 Ministra Nauki
i Szkolnicttrva Wyższąo z dnia 20 grudnia 20'18 r. (czwartek}' Biorry pod uwąę fakt, Źe
w następtych dniaclt był okres zwiąany ze świętamł Bożąo Narcdzęnla oraz obĘ
dokurnentów, decyzja dla ucelni została wydana po okresb świątsounym' czyli w dniu
31 grudnia 2018 r. Ze vlzględu na termin wydania decyzji dla Akademii Wychowania
FizycznEo w Krakowie ł nięmożnośĆ pnekazania środkÓw finansowych w 2018 r', środki
z tytufu zwiękxenia katąorii naukoumj, jako zobowiąanie należne, należało pnokazać
w najbliższym możliwie tenninie w fonnie subwencji'

Zdaniem NlK, opisane.potvyzej opożnienie powstalo preez nienetelne działanie, ktÓrego
pnejawem było niepodejmowanie dzialań pnez pffacownikÓw Depańamentu Nauki
w terminach umożliwiających pzekazanie środkÓw z tytułu zwiększenia dotac.ii podmiolowej
przed końcem 2018 r.

{akta kontroli str. 239-278i

7' W Minislentwie nienetelnie pruygotowano poniżej wskazane dokumenty związane ze
zwiększaniem subwencji w trybie pnewidzianym w ań' 368 ust. 8 ustawy Prawo

s Pot. rryro| Naczehego sądu Ad{finistracyitlogo Ż dnia 2 cłęrwca 2020 r. {sygn, akt ll FsK 770ż0}' LEx nr 30?0499'
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o szkolnictwie Wyzszym i nauce, co świadczy o braku kontroli tych dokumentow' czym

naruszono mechanizmy kontroli zanądcze.i określone w części C pkt. 14 Komunikat Nr 23

Ministra Finansow z dnia 16 grudnia 2009 r" w sprawie słandardów kontroli zaządczej dla

sektora finansow publicznycha'.

W decyz1i Nr 4flVFSN12019 Minłstra Nauki Szkolnietwa Wyższego z dnia 23 maja 2019r.
pzyznajęej zwiększenie subwencji wskazano, iż po zwiększeniu subwencji na rok 2019 r.

o kwo{ę 2 500 $s. zł, Katolicki Uniwers$et Lubelski otnyma lącznie kwotę 162 867'7 tys' zł
subwencji, natomiasl z fiszki z dnia 23 maja 2019 r. skierowanej do Ministra wynika, iz
uczelnia po zwiększeniu otnyma Ęznie 144118,8tys.zł' Dodatkowo w sentencjidecyzji
nr6MFSNl2019 z dnia 23 maja 2019 r., ktora ma dotyczyc Akademii Pomorskiej
w Słupsku, znalazl się zwrot 'po rozpatzeniu wniosku Politechniki Swiętokzyskiej z dnia

2 kwietnia 2019 r.'' a w po$tanowieniu z dnia 1 lipca 2019 r. o sprostowaniu Ę decyzji jest

mowa o zwiększeniu subwencji Katolickiemu Uniwenytetowi Lubelskiemu, choc sama
decyzia dotyczy Akademii Pomorckiej.

Pan Mariusz Zielonka, zastępca dyrektora Departamentu Budżetu i FinansÓw MNisW,
w piśmłe z dnia 25 lislopada 2020 r. poinformował, że jest to oczywisty błą$ ludzki' Ponadto
wskazał że fiszka jest jedynie wewnętnnym dokumentem MNisW. W procesie decyzyjnym
kluczowe jest sprawdzenie, czy kwota zwiększenia zgdza się z wnioskiem lub decyzją
kierunkową Ministra' gdyŹ to ona jest kluczowa dla procedowanej sprawy.

(akla kontroli str. 442-586, 905-916)

8' Minister nie pneprowadziłanalizy rrlyka, pomimo wystąpienia istotnych pnesłanek do
jej pneprowadzenia, czym naruszyl pkt 3 załryznika "Szcząołowe wytyczne dla jednostek

sektora {inansow publicznych w zakresb planowania otaz zanądzania ryzykiem"
do komunikatu Nr 6 Ministra Finansów z dnia 6 grudnia 2012r. w sprawie szcząÓłowych
wytycznych dla sektora finansÓw publicznych w zakrcsie plarcwania i zanądzania
ęykiem.e Za taką istostą zmianę warunków należy uznac' w szczegÓlności połągzenie

w2019r. dwÓch częŚci budżetowych {częśĆ 28 * Nauka orae 38 _ Szkolnictło wyższe)

wjedną częśĆ {28 * Szkolnictwo wyższe i nauka), zmianę sposobu finansowania
działalności bieŹącej uczelni tz dotacji podmiotowych na subwencję}' sytuaeję
spouodowaną rozpnestrrenianiem się wirusa SAR$_CoV_2 oraz jak zmiany te wpłynęły na
syslem szkolnictwa wyższąo. Zgodnie z pkt. 3 ww" wytycznych, nie łzadziej niż raz w roku

należy dokonać identytikacji ryzyka w odniesieniu do celów i zadań, zaś w pnypadku
istolnej zmiany warunkÓu w ktÓrych funkcjonuje jednostka nale{ dokonać ponownej

identyfikmji rył#a, a takie miały miejsce w lałach 2019-2020'

Pan Woiciech Murdzek, Sekretaę Stanu w piśmie z dnia 10 grudnia 2B20 r. poinformował,

że analiza pneprowadzona pned poĘczeniem części budżetowych oraz w zakresie zmiany
sposobu tinansowania uczelni, jest wystarczająę i w zwiąku z tym nie było podstaw do
uznania, że działania le powinny znaleŹĆ odzwierciedlenie w analizie ryzyka,
pnepruwadzanej w ramach konlroli zarz$cze).

{akta kontroli str. 996-1026)

9' Minister z o$Źnieniem wery,likował zgromadzone w systemie POL*n dane w zakresie
spravrezdań skłdanych pzez uczelnie z wykonystania subwencji' co było działaniem
nierzetelnym' W efekcie nie dysponował zwer$kowanymi danymi w ramach monitorowania
sytuacji uczalni, ktÓre służyły między innymi podejmowaniu decyzji o zwiększenirch
subwencji w Ębie pnewidzianym w art. 368 ust. 8 i 9 uskwy Prawo o szkolnbtwie
wyzszym i nauce.

Zgodnie z arl. M2 ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce, Ministęr gromadzi
iprzetwarua dane z sysiemu PoLłn, w celu m.in. wykonywania zadań związanych
z ustalaniem i realizrcją poliĘki naukowej państwa, uslalaniem wysokoŚci subwencji
idotacji, nadzorem nad systemem szkolnictrra wyższego i nauki. Na dzień 30 listopada
2020r. Minister nie dysponował zwefikowanymi wszyslkimi sprawozdaniami za 2019r.,

f 0Ż Ur:. błinśb' FinanśÓtłŻ2003r. Nl15"poz.84-
ę 0z. Un- h,linissa Finansóił por. 56.
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pomimo, iz termin ich złożenia upłynął 30 czerwca 2020r.a/W dniu 30 listopada 2020r'
Minister posiadał zweryfikowane dane dotyczące subwencji dla: pięciu spośrod dziewięciu
uczelni wyłonionych w konkursie lDuB, 30 spośrod 55 publicznych uczelni akademickich,
12 spośrÓd 35 publicznych uczelni zawodowych.

Pan Jaros|aw oliwa, dyrektor Depańamentu Budżetu i FinansÓw MNiSW poinformował

w piŚmie z dnia 4 grudnia 2a20 r., ze pnepisy nie określająterminu werylikacjisprawozdań'
co więcej nie nakladają vJprost na Ministra obowiryku ich weryfikowania' Ponadto wskazał'
iz w lym roku proces ten zgstałodłożony w czasie z uwagi na spiętzenie zadań.

Zdaniem NlK' brak wiarygodnych intormacji o wykoaystaniu subwencji, utrudniał
podejmowanie zetelnych decyzji o jej zwiększeniach pzewidzianyoh w ań. 368 ust. B i 9
ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i naucg.

{akta konlroli str. 930-932, 982-989)

10. W ramach pienłsząo konkursu programu Ministra IDUB, nie zapewniono pełnej

ochrony języka polskiego, co było, niezgodne z ar1.3 ust. 2 i ań. 5 ust' 1 ustawy o języku
polskim.

Na podstawie ań' 3 ust. 2 ustawy o języku polskim, wseystkie organy wladzy publicznej oraz
instytucje i organizacje uczestnicząoe w życiu publicznym są zobowiązane do ochrony
języka polskiąo' zaś w myśl ań. 5 ust' 1 powołanej ustawy, @mioty wykonująpe zadania
publiczne na terytorium Rzeczypospolłtej Polskiej dokonują wszelkich czynności
urzędowych onz skladają oświadczenia woli w języku polskim, chyba że pzepisy
szcząólne stanowią inaczej.

W komunikacie Ministra o pienłszym konkursie w nmach programu 
"lnicjatywa

doskonalości - uczelnia badawcza" w pkt. 10 wskazano' iż wniosek składa się w językach
polskim i angielskim. Natomiast zgodnie z pkt. 22 sprawozdawca zespołu oceniajryego
spon$za w jęe$u angielskim projekt rapońu wraz z oceną wniosku i uzasadnieniem,
a także pzesłuchania, wyjaŚnienia idodatkowe infonnacje, zgodnie z pkt' 20'
pnedstawiane są w języku angielskirn. RÓwnież procedura zastzeŹeń do pĄektu raporlu
zespołu oceniającego opisana w pkt. 24 i 25 wskazuje, }ż prowadzona ona jest wylącznie
w języku angielskim'

W konsekwencji rozstrzygnięcie, co do pąznania dofinansowania projektÓw, były
podejrrnwane na podstawie men merytorycznej sporządzanej i prowadzonej wytznie
wjęz$u angielskim, na co wyrażnie wskazuje rąulamin konkursu w pkt' 20' 22,24,25
komunikatu' Ponadto ankiety, ktÓre w 2020 r' służyły monitorowaniu konkursu opublikowane
zostały na stronie Ministra wyĘcznie w języku angielskim8t,

W piśmie z dnia 30 paŹdziemika 20?0 r' pan Bartlomiej Banaszak dyrektor Depańamentu
Nauki MNiSW poinformował, iź stosowanie wyĘznie języka ang'elskiąo pzewidziane jest

tylko na etapie mer$oryczrnj oceny wnioskÓw' co wynika z faktu, iż zespoloceniajęy }est
zespołem międzynarodoĘrtl, w skład którąo zostali powołani wyłągznie obcoknajowcy,

spośrÓd ktÓrych żaden nie posluguje się Ęzykiem polskim, nalomiast kazdy posługiwał sę
biegle Ęzykiem angielskim. Zdaniem Dyrektora dodatkowe tlumaczenie na język polski

fapońu onaz zasineżeń, a więc dokurnentÓw odnoszącph się do merytorycznej oceny
wnioskÓĘ byłoby niecelowe i nadmiemę,

NajwyŹsza lzba Kontmli zamaŻa, że cęlęm u$tawy o języku polskim jesl ochrona języka
polskĘo jako dobra kultury naldowej' Nie kwestionująp zasadnoŚci pozyskiwania recenzji
od ekspęńów zagranicznych, należy wskazac, że dokumonty sponądzone wylącznie
wjęzyku angielskim stanowily podstawę rozstnygnięcia wpostępowaniu'do$caącyrn
pny:nania środkÓw w ramach IDUB. Ponadto zdanięm NlK uslawodawca wskazał
w ań' 388 ust. 3 ustawy Prawo o szkolnicfińtię v{yzszym i nauki, iż postępowanie to powinno

się toczyĆ zarówno w języku angielskim jak i polskim, dlaĘo nie można uznac argumentu,

e, Żgodnb z $ t6 rozpłzĄdani€ 
'*inisl'8 

Nauki i Szkolnic1wa l{yżsaego z dnia 6 nxlca 2019 l. rv sga*b danych
pr.elrłarŹnyń w ŻlnĘrołłanym Systemb |nfomacji o Szkabbtuie Wybłym i Nate PoLot (02.U. p'oz' 496l,

s hltps:lhYw$/.grv-ptlrebhaulo1iłonf6Ęnei'-3prat{oŻda*eua'idub.
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Wnioski

Źe lfumaczenie na język polski dokumentow z etapu oceny merytorycznej byłoby niecelowe
inadmierne.

(akta kontroli str. 108-113, 179-218)

lV. Wnioski
W zwiryku ze strierdzonyminieprawidłowościami, NajwyŹua lzba Kontroli, na podstawie

art. 53 ust. 1 pkt 5 ustawy o NlK, wnosio:

1} zapewnienie środkÓw do podziału subwencji w części zasadnhzej, w wysoiośei
umoźliwiaiącej stosowanie algoffiu, określonego wzałpznikach do rozpządzonia
Ministra w sprawie sposobu podzidu subwencji;

2t netelne dokonywanie zwiększeń subvrncji w Ębie pzewidzianym w ań. 368 ust' 8
ustawy Prawo o szkolnictwk wyzszym i nauco na podstawie;

3} dokonywanie podziału skańowych papieńw wańościowych w oparciu
o udokumontowane analĘ;

4, paeprowadzank analiz rrlyka, w każdym pąpadku btotnej zmiany maiącej wpływ
na funkcpnowanb podmiotÓw ftnansowanyeh z części budźetowej, ktÓęj
dpponentem jest Minister;

5) podejmowanie daalań w celu pcekazywania środkÓw uczelniom w terminie

umożliwiaiącym wypłaę w danym roku budżeloulym;

6} weryfikację danych gromadzonycfi w systemie POLłn' w terminach, zapewniajryych
rnożlłunść skozystania z nich przy pdejmowaniu decyzjio skutkach finansowch;

7t pzepmwadzanie konkursÓw w programach Mlnistra w oparciu o dokumenty
spządzorrc równiez w języku polskim.

lŻ
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Prawo zgłoszenia
zastrzeżeń

fuwiąek
poinformowania

NIK o sposobie
xykorzyslania uwą

iwykonania wnioskÓw

V' Pozo$tałe informacje i pouczenia
Wystąpienie pokontrolne zosta{o sporządzone w dwoch egzemplarzach; jeden dla
kierownika jednostki kontrolowanei, drugi do akt konttoli.

Zgodnie z ań' 54 usbwy o NlK kierownikowi jednostki kontrolowanoj pnzysfuguje prawo

zgłoszenia na piśmie umotyuowanych zastneżeń do wystąpienia pokontrolnąo, w terminie
2't dni od dnia jego pnekazania. Zastłzeżenia zgłasza się do Prezesa NlK' Prawo
zgłaszania zastneżeń, zgodnie zart.61b ust.2 uslawy o NlK, nie pzysługuje do
wysĘienia pokontrolnąo zmieniorcgo zgodnie ztreściąuchwaly w sprawie zmtzeŹeń.

Zgodnie lart.62 ustawy o NlK naleŹy poinformowaĆ Najwyższąlzbę Konlroli, w łerminie 21

dni od otnymania wystąpienia pokontrolnąo, o spsobie wykor4stania uwag i xykonania
wnioskÓw pokontlolnych rraz o podjętych dzialaniach lub pnyczynach niepodjpia Ęch
działań.

ł! przypadku wniesienia zaslzeżeń do wysĘienia pokonfiolnego, termin pnedstawienia

infomrcji liczy się od dnia otrryrnania uchwały o oddaleniu zastneŹeń w całości lub
zmieniorąo wysĘpienia pokontlolnego.

Warszawa, dnia 30 grudnia 2020 r

Prezes

NaJwyźxa lńa Konsoli

lr,larian Banaś

t-t

P*lS:tx

Zmian w wystąpieniu pokontrolnym dokonał:

dyrektor Departamentu Nauki, Oświaty i Dłiedzictffi

gtłlpłs
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